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ježíši,
důvěřuji ti!

Nevím, v kterou hodinu 
přijdeš, Pane, proto neustále 
poslouchám a bdím... vždyť vím, 
že rád přicházíváš nepozorovaně, 
avšak čisté srdce tě, Pane, 
zdaleka pocítí. Na tebe čekám, Pane, 
uprostřed ticha a mlčení s velikým 
steskem v srdci svém....

(Deníček 1589)
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Drazí ctitelé Božího milosrdenství,
Svatý rok milosrdenství je už za námi. Že ne všechno se stihlo? Ne všechno povedlo, jak 
by se (podle nás) mělo povést? Neobvázaly se všechny rány, nenarovnaly stezky a lidské 
cesty nenaplnily láskou, spravedlností a pokojem?

Možná, že mnohdy to je pravda. Podstatné ale je uvědomit si, že i když je Svatý rok 
milosrdenství za námi, Boží milosrdenství je vždy před námi. Vždy nás předchází, vždy 
se nám nabízí a neustále nás osvobozuje natolik, nakolik se mu otevřeme.

Toto otevírání chce také čas, proto věřím tomu, že Svatý rok milosrdenství ještě dlouho 
bude vydávat plody z toho, co v Roku milosrdenství bylo zaseto, co začalo a čemu se 
člověk aspoň trochu svou touhou otevřel. 

Společně s přáním krásných a požehnaných Vánoc vám přejeme, abyste byli neustále 
orientováni směrem ke Kristu a s důvěrou vycházeli vstříc Pánu, který k nám přichází.

P. Wojciech Zubkowicz SAC
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Co PřINESl
SVATý ROK
M I loSRdENSt ví?

Tato otázka má několik rovin: církev, diecéze, farnost, rodina a jednotlivec. Ze za-
čátku to mohlo vypadat, že zde máme opět rok „něčeho“, ve skutečnosti to byl ale 

rok Někoho (s velkým N). Bohužel v dnešní době je slovo milosrdenství vnímáno často 
jako ekvivalent slova slabost. Když někdo spáchá dopravní přestupek, může se snažit 
frázemi typu „Vždyť jsme všichni lidi...“ vzbudit milosrdenství v policistech. Ale tak se 
na Boží milosrdenství dívat nemůžeme. U Boha není milosrdenství projev slabosti, ale 
projev toho, že má obrazně řečeno milé srdce, že chce dobro člověka. 

Osobně jsem v brněnské katedrále, jejíž hlavní vchod byl branou milosrdenství, vy-
slechl v uplynulém roce řadu hlubokých celoživotních zpovědí, které byly motivová-
ny právě tímto rokem. Mnoho rodin přicházelo individuálně na pouť ke svaté bráně 
a také se oživil zájem o odpustkovou praxi jako o projev milosrdenství. V té vyšší ro-
vině to byly poutě farností či určitých kategorií věřících (nemocní, katecheté, zdra-
votníci, řeholní společenství atd.), které právě ono Boží milosrdenství přivádělo nejen 
k bráně, ale především k Ježíši Kristu.

Milosrdenství je podstatou dějin spásy a podle sv. Ambrože je plností ctností. Ony 
známé skutky milosrdenství jsou vlastně cestou k Bohu, učí nás plakat s plačícími a ra-
dovat se s radujícími. Známý český herec Radovan Lukavský v knize Deset vyznání říká: 
„Bůh není guvernantkou ani policajtem okresního formátu. Ale je nejvýš spravedlivý 
a nekonečně milosrdný. (…) Sami nedokážeme jednat vždycky spravedlivě, natož mi-
losrdně, ale právě proto věříme, že jednou ‚někde‘ musí ke spravedlivému narovnání 
všech věcí dojít. (…) Bůh je harmonie a má moc každé zlo nakonec vyvážit dobrem.“ 
Bez milosrdenství těžko dokážeme nejen jednou do Božího království vstoupit, ale bez 
něj je těžké i jeho přítomnost zahlédnout a podílet se na jeho růstu. A tak s koncem sva-
tého roku toto milosrdenství nekončí, ale právě naopak by mělo v našem životě více pů-
sobit, protože podle jednoho aforismu „Bůh nemá často jiné ruce než ty naše“. <

Mons. Ing. Mgr. PAVEL KONzBUL, Dr.

t i t u lá r n í  b i s k u p  l i t o m y š l s k ý 

a  p o m o c n ý  b i s k u p  b r n ě n s k ý
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n  P.  J A RO S LAV  B RO ž

„Ať žije Kristus Král! Ať žije guadalupská 
madona!“ po těchto slovech vyšla rána 
z pistole, která 10. února 1928 ukonči-
la krátký život mladého mexického mu-
čedníka. José sánchez del río je jeden 
ze sedmi světců, které papež František 
kanonizoval téměř v závěru mimořád-
ného Jubilejního roku milosrdenství.

Chlapec, který se nedožil svých patnác-
 tých narozenin, se narodil na začátku sto-
letí, v němž byly násilně zabíjeny nesčetné 
miliony lidí. José se ve věku, kdy byl vlastně 
ještě dítětem, připojil k aktivnímu boji tak-
zvaných „Cristeros“ proti „osvícené“ zed-
nářské a socialistické vládě, která byla 
tehdy v Mexiku rozhodnuta jakýmikoli pro-
středky skoncovat s katolickou vírou, v níž 
tušila svého úhlavního nepřítele. A nezů-
stala sama v onom „století masakrů“, „sto-

letí pekla“ nebo jak jen ještě bylo nazváno 
posledních sto let vzpoury proti Bohu a vše-
možného ponižování, znevažování a vyhla-
zování jeho obrazu na zemi. Mexičtí proná-
sledovatelé církve měli učenlivé následov-
níky ve znamení svastiky, v potemnělém 
„světle“ rudé hvězdy, dále ve stoupencích 
diktatury relativismu, v těch, kdo vynášejí 
ortel smrti nad těmi, kteří ještě nespatřili 
světlo světa… a kolik jen ještě existovalo 
a dodnes existuje způsobů vzpoury proti 
Dárci života, svobody, pokoje a pravdy. 
žádné jiné století nenese na svém kontě víc 
lidských obětí než to minulé. Takovou 
zaslepenost a krutost snad nelze vysvětlit 
žádnými pouze lidskými důvody. Je to 
„tajemství nepravosti“, připomíná nám 
apoštol Pavel (2 Sol 2,7). 

„Ať žije Kristus Král!“ Tak volá církev, když 
vhodně slaví v závěru liturgického roku 
slavnost Krista, který „před Ponciem Pilátem 
vydal slavnostní svědectví“ (1 Tim 6,13): 

Ať žije
Kristus Král!
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„Ano, já jsem král“ (Jan 18,37). Ježíšova na-
bídka, se kterou vystoupil kdysi v Galileji 
a která platila všem, od posledního chudého 
až po římského místodržitele, zní jako svět-
lo naděje také na současném temném hori-
zontu nepokojů, válek, stěhování národů, 
ale také rozvratů rodin, týrání a zneužívání 
dětí, neútěšné nekonečné samoty těch, kdo 
už prý nejsou pro tuto společnost přínosní. 
Jako navýsost aktuální zpráva dnes zazní-
vá Ježíšovo pozvání: „Pojďte ke mně všich-
ni“ (Mt 11,28). 

Nedávno kanonizovaná Matka tereza 
z Kalkaty byla velmi pozornou čtenářkou 
evangelia. Jednou poznamenala: „V evan-
geliu Ježíš nikdy nikomu neříká: ’Jděte 

pryč ode mě.‘ (kromě slov při posledním 
soudu, ale to je následek svobodného roz-
hodnutí těch, kteří Ježíše nepřijali v chu-
dých a potřebných). Ježíš vždycky kaž-
dému říká: ’Pojď ke mně.‘“ To je Ježíšovo 
království. Ono mu stravovalo srdce horli-
vostí a nadšením. Je to patrné v jeho podo-
benstvích, v nichž můžeme jako ze střípků 
nebo z kaménků poskládat bohatý obraz 
toho, co je skutečnost Božího království. 

Je v něm místo pro každého, kdo přijme 
pozvání. Ježíš nám dokonce sděluje, že 
Otec, jemuž království patří, se nenechá od-
radit odmítnutím některých a opakuje své 
pozvání dalším, těm, které najde na ces-
tách, na křižovatkách a na rozích ulic. Ne-
chce začít se slavností, dokud se svatební 
síň nenaplní (srov. Mt 22,10). Zván je tedy 
každý, i ten, kdo to vůbec neočekává. Boží 
království je království pravdy, v němž Boží 
milosrdný a laskavý pohled vidí za falešný 
převlek bohatství, prestiže nebo předstírání 
čehokoli a vynáší na světlo pravou podsta-
tu každého člověka: jsi Boží dítě, od věčnos-
ti jsem tě chtěl, připravil jsem ti za dědictví 
místo u stolu mé hostiny. 

Je pozoruhodné, jak opak Božího krá-
lovství nabývá různých podob i v novo-
věkých režimech, které pod hesly volnos-
ti, rovnosti, bratrství, vlády lidu a kdečeho 
jsou jen variacemi na Ježíšovo téma: „Pa-
novníci tvrdě vládnou nad národy a vel-
moži jim dávají cítit svou moc.“ Ještě štěs-
tí, že jsou tu stále takoví, kteří slyší Pánovo 
pozvání: „Mezi vámi tomu tak nebude… 
Syn člověka nepřišel, aby si nechal sloužit, 
ale aby sloužil a dal svůj život jako výkup-
né za všechny“ (Mt 20,25–28). To je Kris-
tus – Král a jeho vláda i v naší nepřehled-
né době. Kéž vyznání mladého mexického 
mučedníka najde navzdory dnešnímu cy-
nismu, tuposti a zmatení pozorné uši a ote-
vřená srdce. n

José Sánchez
del Río
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n  P.  A d R I A N  G A l b A S ,  S AC

I když zavřením Svatých bran ve velikých 
bazilikách Římu skončil Svatý rok milosr-
denství, neskončil čas milosrdenství. Milo-
srdenství totiž, jak to řekla Maria, „trvá 
od pokolení do pokolení“ (lk 1,50). Nejsvě-
tější ze všech bran Božího milosrdenství, 
kterou je Ježíšovo Srdce, nadále zůstává 
otevřená a stále – jako na známém obrazu 
milosrdného Ježíše – prýští z této brány 
prameny životodárné lásky. Společně 
s ukončením Svatého roku nepřestaly být 
také aktuální dva úkoly, které nám Svatý 
rok uložil. Měli jsme v této době Boží milo-
srdenství kontemplovat a potom toto milo-
srdenství následovat. Po poznání, jak milo-
srdný je Otec, měli bychom Mu být i my 
v tomto podobní (srov. Lk 7, 36). 

Praktickým způsobem následování mi-
losrdného Pána jsou skutky milosrdenství, 
které církev formuluje na základě zná-
mého úryvku evangelia podle sv. Matou-
še, kde Kristus během posledního soudu 
říká: „Neboť jsem hladověl, a dali jste mi 
jíst, žíznil jsem, a dali jste mi pít, byl jsem 
nahý, a oblékli jste mě, byl jsem ve vězení, 
a přišli jste za mnou.“ (srov. Mt 25, 31–46). 
Ty, kteří mu během svého života sloužili 
v jiných lidech, postaví po své pravé stra-
ně, sobce však, kterým bylo milosrdenství 
cizí – po levé. Papež František proto pro-
sil, abychom ve Svatém roku milosrden-
ství na tyto skutky vzpomněli, zamysleli se 
nad nimi a především abychom je uváděli 

do života. Měl to být způsob, jak probudit 
naše křesťanské svědomí, a zároveň kon-
krétní cesta následování Krista.

Známe je dobře. Nejdříve skutky těles-
ného milosrdenství – to jsou ty, které čas-
to vyžadují rychlé jednání: sytit hladové, 
dávat pít žíznivým, oblékat nahé, ujímat 
se lidí bez domova, navštěvovat nemocné, 
navštěvovat vězněné, pohřbívat zemřelé. 
Toto je potřeba udělat nejdřív. Být jako ten 
milosrdný Samaritán, který byl nejen doja-
tý člověkem, kterého přepadli a zbili a kte-
rý ležel na cestě. Ten Samaritán tomu člo-
věku také konkrétně pomohl: obvázal jeho 
rány, ošetřil je olejem a vínem, posadil jej 
na svého mezka, zavezl do hospody a na-
konec také dal peníze na nutnou péči (srov. 
Lk 10, 25–37). Měl jasně naplánovanou ce-
lou strategii jednání.

A potom jsou skutky duchovního milosr-
denství: radit pochybujícím, poučovat ne-
znalé, napomínat hříšníky, těšit zarmou-
cené, odpouštět urážky, trpělivě snášet ob-
tížné lidi, modlit se za živé i zemřelé. Tyto 
skutky jsou důležitější. „Jaký prospěch 
bude mít člověk, získá-li celý svět, ale svůj 
život ztratí? A zač získá člověk svůj život 
zpět?“ (Mt 16,26). 

Skutky duchovního milosrdenství je také 
náročnější plnit. Je přece snazší dát někomu 
chléb nebo peníze na chléb, než napome-
nout ty, kteří žijí v hříchu! Snazší je navštívit 
nemocného, než potěšit zarmouceného. 
Potěšit nejen na úrovni levných a banálních 
slov nebo hloupých historek, ale moudrým 
slovem nebo spolucítěním v mlčení. Snazší 
je pohřbít zemřelého, než se zavázat k trvalé 
modlitbě za živé a zemřelé. 

Skutky duchovního milosrdenství vyža-
dují také větší duchovní vysvětlení a plněj-
ší pochopení. Například dobře víme, co to 
znamená dávat pít žíznivým nebo nahé ob-
lékat, ale těžší už pro nás je pochopit tře-

Šiřme
milosrdenství
nadále
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ba, co znamená odpouštět urážky a trpěli-
vě snášet obtížné lidi. V prvním případě ne-
jde o to, aby někdo, kdo zakouší násilí, ot-
rocky s takovým stavem souhlasil a dovolil 
toto násilí na sobě. Nikdy by to neměl být 
tupý souhlas s násilím! Tento skutek milo-
srdenství vybízí, aby se člověk bránil před 
násilím (je to nejenom jeho 
právo, ale dokonce i povin-
nost) a zároveň pracoval na 
svém duchovním životě ta-
kovým způsobem, aby v bu-
doucnu sám nebyl katem 
pro jiné, aby neodplácel 
svou křivdu a nemstil se na 
jiných. A když slyšíme, že 
máme trpělivě snášet obtíž-
né lidi, neznamená to, že je 
to snadné. Neznamená to, 
že odpuštění bude snadné 
a přijde bez námahy. Nikdy 
takové není, zvlášť když se 
to týká blízkých osob. Ten-
to skutek nám připomíná, 
že my, křesťané, jsme vždy vyzýváni odpus-
tit, ale zároveň že toto odpuštění je proces, 
občas velmi dlouhý. Pokud dnes ještě nedo-
kážu odpustit tomu, kdo se proti mně pro-
vinil, modlím se za to, abych to někdy do-
kázal. A pokud se za to neumím ani modlit, 
modlím se, abych se někdy dokázal pomod-
lit za odpuštění. Vždy je něco možné udělat! 
Udělat aspoň malinký krůček na této dlou-
hé cestě.

Skutky milosrdenství – už samotný ná-
zev to vyjadřuje – nás vyzývají ke konkrét-
nímu jednání, ke konkrétnímu skutku. „Je 
nezbytné srdce, které vidí a jedná konsek-
ventně“ – napsal papež Benedikt XVI. v en-
cyklice „Deus caritas est!“

Příklad takového postoje nacházíme 
u mnoha svatých. Před několika týdny byla 
na Sardinii blahořečena prostá žena: matka 

několika dětí, vdova, františkánská terci-
ářka, spolupracovnice sv. Vincence Pallot-
tiho, členka Unie katolického apoštolátu – 
Alžběta Sanna. Její život byl velmi dlouhý, 
a to v každém ohledu. Neměla mnoho 
peněz, naopak – byla chudá, nebyla vzdě-
laná, naopak – byla analfabetkou, neměla 

pevné zdraví, naopak – 
byla postižená. Toto vše jí 
ale nepřekáželo plnit 
skutky milosrdenství na 
každém místě a za všech 
podmínek života. Dokud 
bydlela ve své rodné ves-
nici, plnila tyto skutky vůči 
příbuzným a sousedům. 
Potom, když byla v Římě, 
sloužila všem. Materiálně 
i duchovně chudým organi-
zov ala  pomoc,  těš i la 
zarmoucené, radila v těž-
kostech a pomáhala najít 
východisko z mnoha kom-
plikovaných životních situ-

ací. Neustále však, od svého dětství do 
posledních chvil života, s největší horlivostí 
plnila skutek duchovního milosrdenství 
skrze modlitbu za živé a zemřelé. 

Kdysi sv. Jan Pavel II. řekl, že svatí jsou 
také proto, abychom se zastyděli. Ať nás 
tedy blahoslavená Alžběta Sanna k tomu 
vede. Ať tato prostá a zároveň krásná žena 
vede ke studu nás, kteří máme peníze, 
vzdělání, zdraví, a přesto tak často otálíme 
věnovat svůj život pro druhé. Takový stud 
je dobrý a je potřebný. Možná se v nás jed-
nou promění v touhu ji následovat a jako 
ona plnit skutky milosrdenství. Času ubý-
vá. Chvíle, kdy staneme před tím nejdůle-
žitějším soudem, se s každým dnem přibli-
žuje. Kéž bychom pak, stejně jako blahosla-
vená Alžběta Sanna, byli mezi těmi, kteří 
budou postaveni na pravou stranu. n
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Jak namalovat Krista Krále? Jaké barvy 
použít? Jak vést štětec, aby vystihl vše-
mohoucnost Krále vesmíru a zároveň 
lásku a něžnost Krále milosrdenství? 
Kdyby ještě tento úkol obdržel teolog, 
kněz, poustevník nebo aspoň „angažo-
vaný věřící“. Jenomže Adam styka ne-
patřil k žádné z těchto kategorií.

Z ČeCh do polsKA

Stykova rodina se přestěhovala z Čech do 
Polska v době Rakousko-Uherska. V roce 
1858 se ve Lvově narodil Jan Styka, otec 
Adama a Tadeáše. Všechny tři spojila lás-
ka k malířství. Jan Styka studoval umění ve 
Vídni a po roce 1881 se přestěhoval do Kra-
kova, kde se pět let učil u Jana Matejki. Ná-
sledně se vrátil do Lvova, kde se mu v roce 
1890 narodil syn Adam.
 
AdAm

Ve svých osmnácti letech odjel Adam 
Styka do Paříže studovat umění. Neskon-
čil ale na umění. Pokračoval v rodinné vo-
jenské tradici po svém dědečkovi, který byl 
důstojníkem Rakousko-Uherské armády. 
Ve Fontainebleau ukončil vojenskou ško-
lu a sloužil ve francouzské armádě. Během 
I. světové války bojoval pod Verdunem, byl 
vyznamenán a obdržel francouzské občan-

ství. Díky finanční pomoci francouzské vlá-
dy mohl Adam cestovat po severní Africe. 
Tyto zkušenosti poznamenaly jeho tvorbu: 
věnoval se orientalistice a maloval výjevy 
ze života v Africe a potom také amerického 
Divokého Západu.
 
nAmAluJ KristA Krále

Kdo četl „Deníček“ sv. Faustyny, mohl 
pod datem 1. září 1937 najít smutná slo-
va: „Uviděla jsem Pána Ježíše jako Krá-
le velikého majestátu, který na naši zemi 
hleděl přísným pohledem, ale na prosbu 
své Matky prodloužil čas milosrdenství.“ 
(Den. 1261) Bohužel, za dva roky zača-
la druhá světová válka. Adam Styka měl 
už v té době manželku a syna. V tomto 
čase stavěli otcové pallotini ve Varšavě ve 
Skaryszewské ulici kostel na místě kaple 
Krista Krále zničené bombardováním bě-
hem války v září 1939. Kostel projektoval 

oči 
o toM, JAK vZNIKAl obRAZ 
KRISTA KRáLe V KOSTeLe OTCů 
PAllotINů vE vARšAvě
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Ing. Marzyński. Tehdejší představený pal-
lotinů, rektor Josef Szykowski, poručil 
v roce 1943 P. Młyńczakowi SAC, který 
studoval malířství, aby se postaral o dobrý 
obraz Krista Krále do kostela. P. Młyńczak 
oslovil Adama Styku.

Adam s tím měl problém. Jeho otec Jan 
se věnoval náboženské tematice, bratr 
Tadeáš (který stejně jako Adam vystudoval 
umění v Paříží) maloval portréty. Adam 
neměl moc zkušeností ani v jedné, ani 
v druhé oblasti. Jeho obrazy ukazovaly 
život, jeho pestrost a barevnost. Jak tedy 
namalovat Krista Krále? Adam četl Svaté 
Písmo ve snaze najít inspiraci, ale stále 
nevěděl, jak toto téma pojmout. 

život přinesl nečekaný obrat, když ge-
stapo zatklo Adamova syna. Adam za-
čal malovat obraz, který byl rychle hoto-
vý. Když se ale Ing. Marzyński přišel na ob-
raz podívat, s překvapením zjistil, že Kris-
tus nemá oči.

pohled

„Z Jeho očí mám strach“ – prozradil pro-
jektantovi Adam Styka. Trvalo ještě něja-
kou dobu, než oči namaloval. Kdo na koho 
se podíval první? Boží pohled asi spočinul 
na Adamovi už dávno a Boží milost v srd-
ci malíře působila. Viditelná reakce Ada-
ma, o které se zachovala svědectví, že po 
namalování Kristových očí před obrazem 
Krista Krále padnul na kolena a plakal, 
byla už spíše plodem jeho vnitřní cesty než 
jejím začátkem. 

Je těžké říct, kdy tato cesta jeho vnitř-
ní proměny začala, vepsala se ale krás-
ně do obrazu Krista Krále. Kristus Král je 
na obrazu totiž ukázán ve chvíli Promě-
nění na hoře Tábor. Je to okamžik Kristo-
vy největší slávy na zemi. Proto s ním jsou 
Mojžíš a  eliáš, kteří s Kristem mluví o jeho 
odchodu. Mojžíš je symbol Zákona, eliáš 
– prorockého ducha, který doprovází Zá-
kon, předpovídá Spasitele a těší se na jeho 
příchod. Z úst eliáše vychází lehká mlha, 
dech – je to symbol prorockého vnuknutí. 
Proroctví je klasifikováno jako cit, Zákon 
jako rozum. Vše mělo být ve službě Kristu. 
Mojžíš má na hlavě dva ohnivé rohy, které 
jsou na Východě symbolem síly a moci. Ta-
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kové rohy viděli Izraelité, když Mojžíš se-
stupoval z hory Sinaj po rozhovoru s Bo-
hem. Z toho vyrůstá přesvědčení, že mod-
litba, která je rozhovorem s Bohem, dává 
člověku zvláštní moc a sílu ducha. Ježíš je 
Král, jeho hlava je ukázána na pozadí nebe 
s hvězdami, symbolizujícího vesmír, ale 
zároveň na pozadí kříže, který symbolizu-
je utrpení. Kristus má oči zdvižené k nebi 
a modlí se ke svému Otci – tím je také 
služebníkem, který se přimlouvá a pro-
sí. I když je Kristus Král, vládne jinak než 
ostatní vládci: žehná zemi. V ruce má zla-
té žezlo, které má na horním konci kotvu, 
srdce a kříž, protože Kristus vládne záko-
nem naděje, lásky a víry. Dolní konec žezla 
je ulomený a navazuje na hůl, kterou dali 
vojáci Kristu do ruky před jeho umučením. 

Obraz musel po namalování v roce 1944 
ještě „putovat“ po několika místech, než byl 
natrvalo umístěn v kostele otců pallotinů.

Adam Styka společně se svou rodinou 
odjel v roce 1946 z Polska do Francie a po-
tom do Spojených států, kde zůstal do své 
smrti v roce 1959. Maloval obrazy s nábo-
ženskou tematikou (namaloval mimo jiné 

také obraz milosrdného Ježíše) a snažil se 
žít a prohlubovat život z víry. 

Obraz Krista Krále Adama Styky v koste-
le otců pallotinů už dnes, bohužel, neexis-
tuje. Shořel v roce 2007 v důsledku elek-
trické závady vánoční výzdoby stromečků, 
které se nacházely poblíž obrazu. V sou-
časné době je nahrazen kopií, kterou vy-
tvořil Krzysztof Antoni Kudelski. -red-

(použit text P. Stanislava Tyluse, SAC)

Interiér kostela Krista Krále
u otců pallotinů ve Varšavě
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„Kdy přijdeš?“ Tato otázka není převza-
ta ze spisu nějakého mystika, ale z našich 
běžných hovorů. „Kdy se ukážeš? Kdy se 
uvidíme?“ Jsou to otázky, které prozrazují 
touhu, očekávání. Někdy je to touha „zišt-
ná“ (očekáváme od druhého nějakou služ-
bu), jindy je však zcela „nezištná“: určité-
ho člověka chceme vidět, protože ho máme 
rádi. A pokud je to člověk vzácný, nám vel-
mi blízký, pak se tato touha může proměnit 
v nedočkavost.

„Kdy přijdeš?“ Otázka tak běžná v na-
šich každodenních rozhovorech, možná 
méně běžná v našich rozhovorech s Ježí-
šem. Bývalo tomu však jinak. První křesťa-
né uchovávali živou touhu po Kristově pří-
chodu, proto volali „Maranatha“, „Přijď, 
Pane Ježíši“. Tato myšlenka na vytoužený 
Kristův příchod se časem stala spíš „stra-
šákem“ – on přijde, bude soudit, potrestá. 
A samozřejmě se vytratila touha po tako-
vém Kristu. Kdo by toužil po blízkosti tak 
„chladného“ soudce? Tak touha po Kristu 
byla vytlačena strachem z Krista. A přece… 
tím se ochuzujeme o tu radost, že se může-
me těšit na to nejvzácnější setkání. Ze zvo-

lání „kdy přijdeš?“, „Maranatha“ se tak sta-
lo „prosím, nepřicházej“.

„Nepřicházej, Pane, bojím se tě.“ Pán 
by na to odpověděl: „Nemusíš se bát mě, 
boj se spíš sama sebe. V tobě je temnota, 
ve mně světlo. V tobě je nejistota a tápání, 
ve mně je cesta. V tobě je selhání a pád, ve 
mně je vzkříšení. V tobě je prázdnota, ve 
mně je tryskající pramen živé vody.“ Kris-
tus je pro tebe všechno to, co hledáš! A po-
kud se ho přece jen stále bojíš, pak si vzpo-
meň: On tě miluje víc než ty sebe sama. 
A touží po tobě víc než ty po něm.

„Kdy přijdeš?“ Takovou otázku prostou-
penou hlubokou touhou (a ne strachem či 
lhostejností) dokážu vyslovit jen v rozho-
voru s přítelem. A pokud v těchto dnech 
objevím přátelskou tvář Krista, tak stej-
ná otázka se vynoří i v mém nitru. A nejen 
otázka, ale i touha. A nejen touha, ale i ra-
dostné těšení se na setkání s Ním. Radost-
né těšení sobotního večera, večera před ne-
dělí vzkříšení, večera před nedělí Setkání.

A. scarano  n

kdy přijdeš?

salek
nadeje

A N g E L O  j A S O N  S C A R A N O  S . S . L .
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Není vždy snadné najít rovnováhu v po-
hledu mezi minulostí a budoucností. 

I minulost je důležitá, i budoucnost. S bu-
doucností je spojen cíl a vědomí cíle by nás 
mělo vždy doprovázet. Minulost nás může 
zatěžovat na cestě k tomuto cíli, ale také 
může být zdrojem zkušeností. Když se tedy 
otáčíme tváří k minulosti a věnujeme jí po-
zornost, ať to je přínosné a dobré. Ať je ve 
službě budoucnosti, ať motivuje k převze-
tí zodpovědnosti za budoucnost a pomáhá 
na cestě k dosažení cíle.

 Když byl sv. Pavel ve vězení, napsal 
dopis Filipským. Byli to křesťané v sever-
ní Makedonii, které navštívil během své 
první cesty do evropy. V dopisu význává: 
„Bratři, nemám za to, že jsem již u cíle; jen 
to mohu říci: zapomínaje na to, co je za 
mnou, upřen k tomu, co je přede mnou, bě-
žím k cíli, abych získal nebeskou cenu, jíž 
je Boží povolání v Kristu Ježíši.“ (Flp 3,14)

V době, kdy to píšu, dobíhají poslední 
dny Svatého roku milosrdenství. Postupně 
se budou uzavírat Svaté brány a o slavnos-
ti Krista Krále Svatý rok milosrdenství ofi-
ciálně skončí. Bezpochyby souhlásíme, že 
to byl čas omilostněný, byla to šance a ve-
liké Boží pozvání. A asi budeme hodnotit, 
nakolik jsme Svatého roku využili. 

Troufnu si říct, že mnohdy budeme také 
litovat: propásl jsem to, nestihl, zbytečně 
odkládal. 

Bylo by dobré nezapomenout se upro-
střed tohoto uvažování „ohlédnout do 

budoucna”. Milosrdenství neskončilo spo-
lečně s uzavřením Svatého roku milosrden-
ství a Svatých bran. Naopak, možná že 
v mnoha případech začalo. Možná, že 
semínko důvěry a touhy po Bohu bylo 
během Svatého roku milosrdenství hozeno 
do půdy našeho srdce. Už vědomí, že jsme 
něco nestihli a že toho litujeme, je přece 
krásným plodem Svatého roku milosrden-
ství. Učí nás totiž vážit si daru času a Boží 
milosti, která se nám nabízí „tady a teď”. 

Především však nás vede k velkému ob-
jevu: pořád je ještě čas milosrdenství. 

Rád bych proto povzbudil všechny, kteří 
v sobě nosí pocit, že Svatý rok milosrden-
ství nevyužili dost dobře. Neupadejte do 
malomyslnosti. Nenořte se do smutku. Jako 
zraje mladé víno, i my zrajeme k pocho-
pení, že milosrdenství není vždy hned plod, 
ale často (nebo spíše většinou) je to cesta, 
růst a dialog. 

Jaký je začátek toho dialogu? Nejprve 
uvědomit si, že řešení je v Kristu. Potom 
vnitřní připravenost slyšet hlas Pána, který 
se nás ptá: „Co chceš, abych ti učinil?” Pán 
se nás neptá: „Co umíš?” nebo: „Co doká-
žeš?” Pán se nás ptá, zda chceme, aby 
v našem životě začal působit. Tato Boží 
nabídka je stále aktuální a na to nesmíme 
zapomenout.

Jednou jsem četl teologický článek, 
který pojednával o základním rozdílu mezi 
postojem sv. Petra a Jidáše. Podle autora 
tento rozdíl spočíval v tom, že Jidáš zapo-
mněl na milosrdenství, kdežto sv. Petr na 
milosrdenství pamatoval. 

Jako sv. Petr i my pamatujme, že Boží mi-
losrdenství je před námi. Až jednou čas mi-
losrdenství pro nás na tomto světě skončí, 
ať vyústí naším radostným a slavnostním 
setkáním s Kristem Králem.

p. Wojciech Zubkowicz sAC n

není to chyba? lze se ohlédnout do 
budoucna? i když se to nezdá, ano. Je 
to možné, když je člověk otočen tváří 
k minulosti a takto jde životem, zády 
dopředu.
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Otec nikoho nesoudí,“ říká evangelium
  podle sv. Jana (5,22), „ale všechen 

soud dal do rukou Synovi.“ Je to pochopi-
telné, On je přece Stvořitelem všech lidí. 
A o něm už prorok řekl: „Miluješ všecko, 
co je, a neošklivíš si nic z toho, co jsi uči-
nil, vždyť bys ani nemohl připravit něco, 

co bys měl v nenávisti. A jak by mohlo co-
koli trvat, kdybys ty to nechtěl, anebo být 
zachováno, kdybys to nepovolal k bytí?“ 
(Mdr 11, 24–25).

Ani Syn však nespěchá ujmout se úřadu 
soudce. Především, soud odsunul až na 
konec světa, čili do těch nejposlednějších 

K do
nás bude 
soudit
svatý, trojjediný Bůh, nejvyšší 
soudce všech věcí, pokládá, jak se 
zdá, úřad soudce za nepří jemný 
a obtížný. Když srovnáváme mezi 
sebou různá místa ve svatém 
písmu, která mluví o soudu, 
a podle lidského způsobu 
uvažování je interpretujeme, 
získáváme vždy dojem, jako by 
tři božské osoby zůstávaly mezi 
sebou ve sva    tém sporu. žádná 
z těchto tří osob tento úřad 
soudce nechce převzít, každá 
by jej nejraději předala 
jiné osobě.

„
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dnů. Mezitím hledá způsob, jak se tohoto 
úřadu zprostit. V evangeliu podle sv. Jana 
slyšíme Syna, jako by nabídku Otce chtěl 
odmítnout slovy: „Vždyť Bůh neposlal 
svého Syna na svět, aby svět soudil, ale aby 
skrze něj byl svět spasen“ (J 3,17). Je to, 
jako by řekl: „Jak mám, Otče, zároveň sou-

dit a obšťastňovat spásou? Je to vůbec slu-
čitelné? Já, který jsem za lidi trpěl a prolil 
svou krev, teď bych měl své vlastní dílo ničit 
a lidi odsuzovat? Předej mi namísto toho 
úřad obhájce, protože tento úřad souzní 
s mým posláním Spasitele, a to jsi mi přece 
také slíbil slovy proroka Izaiáše, který 
o mně řekl, že mnohé ospravedlním a pro 
mnohé budu přímluvcem (srov. Iz 53, 11 – 
12).“ Zdá se, že Otec nebyl schopen odpo-
rovat Synu a splnil jeho přání. Přesvědčuje 
nás o tom sv. Pavel, který v listě židům píše: 
„Ježíšovo kněžství však nepřechází na 
jiného, neboť on zůstává navěky. Proto při-
náší dokonalé spasení těm, kdo skrze něho 
přistupují k Bohu; je stále živ a přimlouvá 
se za ně“ (ž 7, 24–25). Boží Syn je tedy 
místo soudce ustanoven naším obhájcem 
u Božího trůnu.

 Co ale s úřadem soudce? Kdo přijme 
tento úřad? Zbývá jenom Duch Svatý. Ano, 
Duch Svatý bude muset plnit tento úřad, 
protože On byl už u proroka Izaiáše před-
povězen jako Duch soudu (srov. Iz 4,4). 
Také žalmista vyjmenovává viditelná zna-
mení příchodu Ducha Svatého, která jej 
popisují jako soudce: „Přichází Bůh náš 
a nehodlá mlčet. Před ním jde oheň sžírají-
cí, vichřice běsní kolem něho. Nebesa shů-
ry i zemi volá, povede při se svým lidem“ 
  (ž 50,3–4). Také Spasitel mluvil o Duchu 
Svatém: „On přijde a ukáže světu, v čem je 
hřích, spravedlnost a soud“ (J 16,8). 

Jenomže Duch Svatý, podle příkladu 
Syna, převzal místo úřadu soudce úřad 
přímluvce. Na to nás upozorňuje sv. Pavel 
v listu Římanům, když píše: „Tak také Duch 
přichází na pomoc naší slabosti. Vždyť ani 
 nevíme, jak a za co se modlit, ale sám Duch 
se za nás přimlouvá nevyslovitelným lká-
ním“ (Ř 8,26). Jak by mohl jinak? On je pře-
ce ten, kdo oživuje a posvěcuje. Jak by mohl 
odsoudit ty, které posvěcoval? Z úřadu 

Foto : vlAStIMIl KAšPAR (dANIEl)
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soudce tedy nezbylo zase nic. Milosrden-
ství zase zvítězilo nad soudem. 

Komu by však měl být předán úkol sou-
dit? Čtvrtá božská osoba neexistuje, a i kdy-
by byla, asi by udělala to, co udělaly tři oso-
by před ní. Máme však tolik lidí, u kterých 
se zdá, že se jim nic nelíbí víc, než soudit 
své bližní. Proč ale trojjediný Bůh žádnému 
z těchto lidí úřad soudce nepředává? Protože 
milosrdenství mu nedovoluje to udělat. Jak 
by s námi jednal takový bližní, to nám Spasi-
tel plasticky řekl v podobenství o nemilosrd-
ném sluhovi. I když tomu sluhovi byly odpuš-
těny všechny viny, on přesto dusil svého spo-
lupracovníka, třásl jím a křičel na něj: „Za-
plať, co jsi dlužen!“ A když ten neměl z čeho 
zaplatit, hodil ho do vězení. Pokud by Bůh 
takové soudce pro nás ustanovil, hned by 
byl jasný rozsudek odsouzení pro nás. Spa-
sitel by mu sice mohl předat úřad žalobce, 
protože ani s tímto úřadem nechce mít Bůh 
nic společného, dle svědectví sv. Pavla, kte-
rý se ptá: „Kdo vznese žalobu proti vyvole-
ným Božím? Vždyť Bůh ospravedlňuje! Kdo 
je odsoudí? Vždyť Kristus Ježíš, který zemřel 
a který byl vzkříšen, je na pravici Boží a při-
mlouvá se za nás!“ (Ř 8, 33 – 34) K tomu úřa-
du už se však přihlásil někdo, kdo ten úřad 
chápe lépe než člověk, totiž satan. A ten ten-
to úřad také obdržel. Tento úřad jej v Bo-
žích očích dělá ještě více nenáviděným, než 
je. Po posledním soudu bude společně s od-
souzenými vhozen do propasti pekla. Teh-
dy budou zachránění – jak to popisuje sv. Jan 
v knize Zjevení – vítězně zpívat: „Nyní přišlo 
spasení, moc a království našeho Boha i vlá-
da jeho Mesiáše; neboť byl svržen žalobce 
našich bratří, který je před Bohem osočoval 
dnem i nocí“ (Zj 12, 10).

Kdo je ale soudcem, který bude sou-
dit, vynášet rozsudek a společně se žalob-
cem posílat viníky do pekla? Vyznáváme 
jej a rozpoznáváme v „Credu“, kdy říkáme: 

„Věřím v Ježíše Krista, Syna jeho jediného, 
který přijde soudit živé i mrtvé.“ Takže pře-
ce jenom jedna z božských osob, Syn Boží, 
bude soudcem? Jak k tomu došlo? Syn se 
tomu přece tak bránil a úřad soudce odmí-
tal! Vysvětluje nám to sv. Jan, který píše: 
„A dal mu moc konat soud, poněvadž je Syn 
člověka“ (J 5,27). Sv. Pavel nám to vysvět-
luje také v listu židům: „Proto musel být ve 
všem jako jeho bratři, aby se stal velekně-
zem milosrdným a věrným v Boží službě, 
a mohl tak smířit hříchy lidu. Protože sám 
prošel zkouškou utrpení, může pomoci těm, 
na které přicházejí zkoušky“ (ž 2, 17 – 18). 
Je to proto, abychom v něm měli milosrd-
ného soudce. Proto Syn Boží, který se stal 
člověkem, úřad soudce přijal. Přijal úřad 
soudce z milosrdenství, aby nás osvobodil 
od nemilosrdného soudce – ďábla. Tímto 
způsobem se naplnilo, co sv. Jakub napsal 
ve svém listě: „Na božím soudu není milo-
srdenství pro toho, kdo neprokázal milosr-
denství. Ale milosrdenství vítězí nad sou-
dem“ (Jk 2, 13).

Milosrdenství Boží tedy zapříčinilo, že byl 
úřad soudce předán nejmilosrdnější bytosti 
– Ježíši Kristu, Bohu – člověku. A tento úřad 
soudce mohou společně s Kristem plnit jedi-
ně ti lidé, kteří jsou milosrdní jako On. Tomu 
nás učí Spasitel v evangeliu, když říká: „Ne-
boť jakou měrou měříte, takovou Bůh na-
měří vám“ (Lk 6, 38). Všechny nemilosrdné 
Spasitel varuje: „Nesuďte, a nebudete sou-
zeni; nezavrhujte, a nebudete zavrženi; od-
pouštějte, a bude vám odpuštěno“ (Lk 6, 37). 

Úryvky kázání P. Stanislava Wierzbicy 
SAC přednesené v Údolí milosrdenství 

v Čenstochové, na poutním místě 
Božího milosrdenství, kde se v roce 1966 

uskutečnilo první sympozium o Božím 
milosrdenství, mimo jiné za účasti 

bl. Michala Sopoćka.  



< vatikánský rozhlas (vr): matka tere-
za řekla: „Jestli někdy budu svatou, roz-
hodně budu svatou od tmy.“ Když to sly-
ším, mám husí kůži. Zaprvé proto, že 
měla předtuchu, že bude svatá. Zadru-
hé proto, že „být svatou od tmy“ zní do-
cela depresivně. Co tímto myslela? Řek-
la také, že neustále bude mimo nebe. Co 
měla na mysli?

Brian Kolodiejchuk (BK): Myslím, že je to 
plán nebeského poslání Matky Terezy, ve 
kterém se určuje, co bude dělat, když ode-

jde do Otcova domu. Z dopisů, které jsme 
obdrželi, když jsme začali shromažďovat 
dokumentaci, jsme zjistili, že její vnitřní 
zkušeností byla tma. Bylo to obrovské pře-
kvapení a šok i pro sestry, které s ní nejblí-
že spolupracovaly. Zároveň jsme zjistili, že 
to byla žena, která vroucně milovala Ježí-
še. Chtěla Ježíše milovat tak, jak ho ještě 
nikdo nemiloval. Poté co zažila v kontem-
plativní modlitbě sjednocení s Ježíšem, 
celá sladkost této zkušenosti pominula. Její 
zkušenost je taková, že se cítí nemilovaná, 
Ježíšem nechtěná. Cítí, že nemůže milovat 

10 let od smrti matky terezy vyšla kniha jejích dopisů s názvem „přijď, buď mým 
světlem“. dopisy odhalily ohromující pravdu o desetiletích boje s duchovní tmou 
a pochybnostmi o existenci Ježíše, které pronikaly jejím životem. Knihu zpracoval 
generální představený misionářů lásky, postulátor procesu svatořečení matky 
terezy, který za posledních 20 let úzce spolupracoval s budoucí svatou. v rozhovoru 
pro vatikánský rozhlas hovoří p. Brian Kolodiejchuk o jejím životě a procesu.

Svatá



Apoštol
B O Ž Í H O  M I L O S R D E N S T V Í

20
p .  b r i a n  k o l o d i e j c h u k

Ježíše, jak ho chtěla milovat, to znamená, 
jak ho nikdo nikdy předtím nemiloval. Je 
to nesmírně smělá touha, pokud to bude-
me brát vážně. Všichni jsme tušili, já také, 
že být Matkou Terezou není snadné. Stači-
ly by k tomu jenom problémy spojené s vý-
vojem řádu čítajícího tisíc sester. A přece 
kromě toho byly ještě prosby, jako třeba: 
„Matko, prosím, přijeďte sem, jeďte tam, 
přijměte cenu. Můžete promluvit? Tam je 
potřeba řešit problém.“ Od 4.30 ráno do 
pozdních nočních hodin. Mysleli jsme pro-
to, že má aspoň útěchu z jednoty s Ježí-
šem, že z toho čerpá energii a sílu ke kaž-
dodenní práci. Potom jsme zjistili, že situ-
ace je úplně jiná a že to činí její život ješ-
tě více heroickým. žila jenom z čisté víry, 
nezakoušela tyto útěchy. Taková byla její 
zkušenost. Proto je svatou od tmy, protože 
tmou procházela. 

Musíme také pochopit, že když se svými 
sestrami odcestovala mimo Indii, zjistila – 
jak to sama řekla, že největší bídou dneš-
ního světa je být nemilovaným, nechtěným 
a odmítnutým. Skrze život v chudobě se 
ztotožňovala s materiálně chudými, ale 
vidíme, že se ztotožňovala také s duchovní 
chudobou, kterou lze najít všude, i mezi 
bohatými. Asi každý z nás prožíval takový 
moment, kdy se cítil do určité míry nemilo-
vaný, nechtěný a odmítnutý. Myslím si, že 
proto z plánu její misie pramení to, co řekla, 
že bude neustále mimo nebe. Věřím, že se 
bude věnovat těm, kteří žijí v duchovní tmě 
s pocitem být nemilovaným, nechtěným 
a odmítnutým. Bude s nimi, aby jim pomá-
hala, jak to činila, když žila na zemi. Cha-
rakteristický byl pro ni obrovský soucit 
a empatie, právě proto, že sama zakusila 
pocit být nemilovaná, prožívala opuštěnost 
a odmítnutí. Myslím si, že proto dokázala 
najít slova útěchy a podpory pro potřebné, 
protože věděla, co prožívají.

 < vr: Co by matka tereza řekla, kdyby 
věděla, že opravdu bude svatořečená?
BK: Myslím si, že i když byla nevinná 
a čistá, nebyla hloupá nebo naivní. Myslím, 
že to tušila. V tisku se objevovaly komen-
táře a novináři se ptali: „Matko Terezo, co 
myslíte, proč lidé o vás říkají, že jste chodící 
svatou?“ ona tehdy odpovídala: „Neměli 
byste se divit, pokud vidíte ve mně Krista, 
protože být svatý je povinnost nás všech.“

< vr: Byla tvrdou ženou?
BK: Měla velmi silnou povahu. Dokázala 
být rozhodná a říct pravdu na rovinu nebo 
byla také neodbytná, když to bylo nutné. Či-
nila to ale vždy s láskou. Proto bylo tak těž-
ké nesplnit její prosbu. Vlastně tak to bylo 
od začátku. Prvními jejími družkami byly 
její žákyně, kromě jedné. Matka Tereza byla 

P. Brian Kolodiejchuk
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velmi náročná vůči sobě a vůči nim. Musela 
těchto dvacet mladých žen zformovat, aby 
se přerodily v řád pro tisíc osob. Byla přís-
ná, ale plná lásky, což je velice složité spo-
jit, protože většinou nám to přerůstá jedním 
nebo druhým směrem. Ona dokázala žít zá-
roveň dvě jakoby protichůdné ctnosti odva-
hy a pokory. Svatí musí žít všechny ctnosti 
ve stupni heroickém, nebo aspoň mít schop-
nost je žít, když to bude potřeba.
 
< vr: Jak jste zvládl úkol postulátora? 
17 svazků svědectví, 450 stran v každém 
svazku…
BK: 17 svazků bylo jenom svědectví, ale 
všech dokumentů bylo 81 svazků. Když 
Matka Tereza zemřela, arcibiskup Kalkaty 
šel do Kongregace pro svaté, zda lze zahá-
jit proces. Odpověděli mu: „Počkej, zemřela 
teprve před měsícem.“ Ale poradili také, ať 
ustanoví komisi, shromažďuje dokumenty 
a svědectví, zvlášť od lidí, kteří by mohli za 
několik let zemřít. Arcibiskup utvořil 
komisi, byly v ní dvě sestry a já. Absolvovali 
jsme studium pořádané Kongregací pro 
svaté. V polovině tohoto kurzu nám bylo 
řečeno, že Svatý otec udělal výjimku a není 
potřeba čekat pět let se zahájením procesu. 
Tehdy vyvstala otázka, kdo bude postuláto-
rem. Já a jedna sestra jsme chodili a ptali 
jsme se na to. Byli jsme u jezuitů, kteří nám 
velmi zdvořile řekli, že oni se toho neujmou, 
protože by to měl být někdo z nás, kdo 
žijeme stejné charisma jako Matka Tereza. 
Víme zevnitř, v čem spočívá. „Pomůžeme,“ 
řekli, „ale musí to být někdo z vás.“ Riskli to 
a postulátorem učinili takového zelenáče 
bez zkušenosti, jako jsem já. Tehdy jsem si 
řekl: krok po kroku, nebudu myslet na 
všechno najednou, protože to nezvládnu. 
Bylo to jako žít jenom přítomnou chvílí. 
S pomocí Boží milosti jsme prostě plnili 
úkoly pro dnešní den.

 < vr: překvapilo vás něco v celém pro-
cesu tak, že byste řekl: „to jsem oprav-
du netušil.“
BK: Znal jsem osobně Matku Terezu, měl 
jsem proto už svůj pohled. A sestry měly 
svou perspektivu. Ostatní lidé, laici, kněží 
a biskupové, měli svůj pohled. Potom jsme 
měli všechna svědectví, 113 ústních 
a písemná od lidí, kteří toho nemohli říct 
tolik, aby odpověděli na 263 otázky (tolik 
otázek se pokládá ústním svědkům). Mnozí 
nebyli schopni zodpovědět všechny otázky, 
protože první část se týkala dětství a Matka 
Tereza zemřela v roce 1997 a přežila většinu 
svých vrstevníků. žije ale například její pří-
buzná ze Skopje, která byla schopná něco 
říct. Takže kromě mluvených svědectví jsme 
měli také napsaná. Dohromady velké množ-
ství materiálů. Když skončil diecézní proces, 
přivezl jsem 35 tisíc stran, 81 svazků, každý 
svazek měl 450 stran. Bylo to dobré, protože 
bez toho by lidé mohli říct, že jsme svatoře-
čili Matku Terezu jenom proto, že to byl 
takový ten samozřejmý případ. Proces nám 
však umožnil shromáždit materiály, když 
ještě byly „horké“ a dostupné. Teď je budou 
moci lidé po celé desetiletí, a možná století, 
konzultovat. 

< vr: překvapilo vás, otče, něco, když 
se teď na to zpětně díváte?
BK: Ano, když jsme skončili „positio“, pama-
tuji si, že při pohledu na všechny tyto mate-
riály jsem si pomyslel: „Teď ji znám lépe, než 
když žila na zemi. Protože i přesto, že byla 
veřejnou osobou, hodně věcí se jí podařilo 
udržet v tajnosti. Druhou věcí je ta tma. Asi 
nejvíce heroický ráz jejího života. Matku Te-
rezu si ztotožňujeme s heroickou láskou, ale 
takovou lásku mají všichni svatí. U ní však je 
kromě lásky nejvíce heroickým prvkem tma. 
Nikoho by to asi nenapadlo. tak byla jedno-
duchá. I to byl důvod, proč jsme byli překva-
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peni, protože lidé přece říkali: „Matka Tereza 
dělá úžasnou práci pro chudé.“ Ale potom, 
po přečtení těchto dopisů, mnozí odborníci 
o Matce Terezii říkali, že je jednou z velkých 
mystiček církve. Vše skrývala pod jednodu-
chostí. Myslím si, že zvolila jednoduchost. 
Z lidského pohledu byla velmi nadaná, in-
teligentní, praktická, byla učitelkou, organi-
zátorkou, měla krásný hlas, krásně zpívala, 
hrála na hudební nástroj a psala básně. Měla 
tedy hodně talentů. Podobně sestry, které se 
k ní připojily, byly např. lékařky, ale měly žít 
v jednoduchosti jako všechny ostatní sest-
ry a jako žila ona sama. Proto si myslím, že 
skrývala hloubku své svatosti pod vnější jed-
noduchost života a dokonce i slov.

< vr: vydal jste knihu: matka tereza. 
přijď, buď mým světlem. soukromé dopi-
sy „svaté z Kalkaty“. Je to sborník dopisů, 
které psala během desítek let svým spiri-
tuálům. Asi žádný z těchto dopisů nebyl 
dříve zveřejněn, protože to nechtěla.
bK: Nevěděli jsme, že existují. dozvěděli 
jsme se o nich díky jezuitům, kteří je zacho-
vali. Lépe než samotná Matka Tereza chá-
pali, že to nebyly jenom její soukromé zku-
šenosti, ani že tam nebylo nic negativního, 
co by bylo potřeba skrývat. Popisují velmi 
důležitou část její zkušenosti, která byla tak 
intenzivní a dlouhá, že asi nikdo z nás se 
k tomu ani zdaleka nepřiblíží. Jsme vděční, 
že Matku Terezu neposlechli. P. Van exem 
řekl jednomu z jezuitů, kteří bydleli spolu 
s ním, že měl pět krabic materiálů, ale 
zachoval jenom jednu. Byly tedy materiály, 
které byly zničeny. Řekl ale, že se snažil 
zachovat to nejdůležitější.

< vr: Zmínili jsme se dříve o zázraku, 
můžeme se k tomu vrátit?
BK: Zázrak, který umožnil svatořečení, se 
stal v Brazílii v roce 2008. Uzdraven byl 

muž, u kterého diagnostikovali bakteriální 
zánět mozku. Jeho manželka a několik přá-
tel se za něj od září 2008 modlili na pří-
mluvu Matky Terezy. Přesto od září do pro-
since se jeho zdravotní stav zhoršoval, až 
9. prosince upadl do kómatu a prakticky 
umíral. Blízcí neustávali v modlitbě. Doktor 
chtěl operovat, ale nemohl to udělat, pro-
tože byly komplikace. Přesto kolem 6. hodiny 
ráno byl nemocný na operačním stole. 
Kolem 6.10 poslali pro doktora jiné speciali-
zace, ale nebylo možné ho najít. Nemocný, 
který byl v kómatu hodnoceném jako třetí 
stupeň dle škály Glasgow (15 znamená při 
vědomí, 3 – blízký smrti), byl v 6.40 při 
vědomí, rozhlédl se kolem sebe a zeptal se: 
„Jsem na operačním stole?“ „Co tady 
dělám?“ V tomto čase se jeho manželka 
vroucně modlila. Takové jsou dějiny 
zázraku. Máme skeny zpráv z 9. a 13. pro-
since 2008. Všichni neurochirurgové v Bra-
zílii a Římě řekli, že takové zlepšení nebylo 
možné. Doktor uzdraveného tvrdil, že 
v takovém stavu měl 30 nemocných. 29 
zemřelo, jenom tento jediný žije. Stal se ještě 
druhý zázrak, protože doktoři těmto manže-
lům řekli, že nebudou moci mít děti, a teď 
mají dvě. Ještě před tím jsme měli zázrak, 
který mohl být využit: problém „vodnaté 
hlavy“ dítěte v lůně matky. Pak bylo vše 
v pořádku. Lékaři řekli, že to nelze vysvětlit, 
ale jeden z členů rodiny řekl: „Po celý rok 
jsem se modlil na přímluvu otce Pia.“ Když 
to řekl, celý příběh skončil, protože přímluva 
musí být jednoznačná. Vše je v rukou Prozře-
telnosti, Bůh chtěl svatořečení v jubilejním 
Svatém roku milosrdenství. A tak se stalo.

< vr: Co by dnes řekla matka tereza 
o světě, ve kterém dnes žijeme?
BK: Matka Tereza byla soustředěna na to 
hledět na Ježíše a sloužit Ježíši v nejchud-
ších z chudých. Když odjela z Indie, uvě-
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domila si, že největší bídou je být nemilo-
vaným, nechtěným a odmítnutým. Nevklá-
dala naději v technologii, žila velmi jed-
noduše. Věcí jenom používala, létala leta-
dly (mohla by společně s Janem Pavlem II. 
být patronkou všech, kdo létají letadly). 
Po užívala také různá moderní zařízení, 
ale viděla, že nehledě na vnější obraz spo-
lečnosti jde vždy o srdce. Naším posláním 
je srdce. Matka Tereza měla velikou úctu 
k Nejsvětějšímu Srdci Páně. Neposkvrně-
né Srdce Panny Marie nás ochraňuje. Mat-
ka říkala, že vše děláme proto, abychom se 
dostali do lidských srdcí. Nešlo ale jenom 
o službu, další částí je modlitba. Dokud 
sestry nepřišly do západního světa, nebylo 
tolik slov. Zajímavé je, že druhou zemí po 
Indii, pokud jde o počet domů, jsou Spoje-
né státy. Je to překvapující, a to právě z dů-
vodu této duchovní chudoby, která je pří-
tomná i v těch bohatých společnostech. 
V USA, v jedné z nejvyvinutějších zemí, po-
stihuje tato duchovní chudoba různé spo-
lečenské vrstvy. Na to se Matka tereza sou-
středila. Kdysi viděla takovou chudobu na 
letišti. Byla tam žena, která vypadala vel-
mi smutně. Matka Tereza a sestry se tvá-

řily, jako by ji neviděly, ale když šly do le-
tadla, Matka šla k této ženě a řekla: „Ví-
tám vás, jsem Matka Tereza, tady je moje 
vizitka.“ Na této vizitce nebyly kontaktní 
údaje, ale její známá slova: „Plodem ticha 
je modlitba, plodem modlitby je víra, plo-
dem víry je láska, plodem lásky je služba, 
plodem služby je pokoj.“ Sestra, která to vi-
děla, řekla, že když odcházely, podívala se 
na tuto ženu. Viděla, jak žena čte a potom 
se usmívá. Matka to udělala, protože vidě-
la, že tato žena potřebuje drobné gesto lás-
ky, soucitu, zdvořilosti. Taková je většina 
případů. Najdeme mezi nimi několik ne-
obyčejných. Většinu z toho, co dělala Mat-
ka Tereza, můžeme udělat všichni. Řekla 
by: „Obyčejné věci, neobyčejná láska; malé 
věci, veliká láska. A toto je výzva, kterou 
nám všem přenechala, abychom ji jen ne-
obdivovali, ale také následovali. Můžeme 
totiž učinit jednotlivé gesto: říct slovo útě-
chy, obdarovat úsměvem, květinou, navští-
vit. Všichni to můžeme udělat, pokud jsme 
vnímaví. Pokud se porozhlédneme, tyto si-
tuace uvidíme. Počínaje v našich rodinách. 
Kdo je osoba, co teď potřebuje můj úsměv? 

< vr: Kde je matka tereza dnes?
BK: Matka Tereza je ve společenství sva-
tých. V tomto smyslu je všude, protože lidé 
ji prosí za přímluvu doslova po celém svě-
tě. Je také s námi. Toto je další věc, kterou 
jsem odhalil, nebo víc si uvědomil během 
procesu, když jsem si uvědomil, že církev 
je společnost svatých. V krédu ke konci vy-
znáváme: „Věřím ve společenství svatých.“ 
Je to velmi krásný aspekt naší víry. V tomto 
smyslu mohla říct, že bude neustále mimo 
nebe, protože chtěla být s námi, starat se 
o nás, modlit se za nás, vnášet světlo prav-
dy a světlo lásky. md/rv

Převzato z: pl.radiovaticana.va
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Chvála Kristu! Chtěla bych se 
s vámi podělit o zkušenost s Božím 
milosrdenstvím, které se stalo v naší 
rodině na slavnost Ježíše Krista Krále.

V době, kdy maminka byla nemocná, hod-
ně jsem se za ni modlila, protože dlouho (asi 
25 let) nebyla u svátosti smíření ani nechodila 
na mše svaté. Bydlela se dvěma syny, kteří ne-
praktikovali křesťanský život, spíše na opak, 
a to ji hodně ovlivnilo. Myslím si, že svoji víru 
a lásku k Bohu prožívala ve svém srdci.

Když se její zdravotní stav zhoršoval, se-
šla se rodina, katolíci, ale žijící světsky, jen 
málo se nás modlilo. Bylo to v pátek, ma-
minka byla neklidná, slabá a nemluvila už 
celý týden. V sobotu ráno se maminka ne-
probudila, jen spala, a někdo z rodiny vo-
lal doktora a já kněze. Přišli po sobě, dok-
tor konstatoval odcházení a chtěl ji odvézt 
do nemocnice, ale to jsme nedovolili.

Kněz maminku zaopatřil, ale nemohla 
otevřít ústa, aby přijala Svátost. Pak jsme se 

společně modlili Korunku k Božímu milosr-
denství. Když se kněz loučil, maminka ote-
vřela oči. Odpoledne jako by se probrala, dí-
vala se kolem, byla vnímavá a bdělá i v noci. 
Modlili jsme se a byli s ní.

V neděli ráno na slavnost Ježíše Krista 
Krále přišla její sestra a sklonila se nad ní, 
měla na krku řetízek s křížkem a maminka 
se na něj upřeně dívala, jako by chtěla něco 
říct, ale nemohla.

Můj syn mamince dal na polštář obrázek 
Milosrdného Ježíše. V 15 hod. jsme se mod-
lili Korunku k Božímu milosrdenství a já 
jako vedena Duchem Svatým jsem ji obrá-
zek Ježíše dala do ruky. Po chvíli otevřela oči 
a upřeně se zadívala na obrázek Ježíše, zase 
zavřela oči, a tak se dívala opakovaně. Ne-
věděla jsem, co jí mám říct, a pak jsem řekla 
s vážností a důstojností – to JE PÁN JEŽíš!

A maminka najednou promluvila a odpově-
děla – PŘIJDe. V údivu a úžasu jsem nemoh-
la promluvit já, pak jsem řekla dlouze – ANo... 
a maminka odpověděla klidně – říKAl.

Než jsem se z toho vzpamatovala, mamin-
ka si začala dávat obrázek pomalu do úst, 
a to opakovaně. Když jsme jí v tom chtěli za-
bránit, stékaly jí slzy z očí. Toužila přijmout 
Pána Ježíše – Krista Krále.  Rychle jsme jeli 
pro kněze (ten, který ji zaopatřoval, nebyl 
doma), přes různé překážky a komplikace 
(jednalo se o čas) jsme kněze dovezli a on 
mamince podal Svaté přijímání, pak jsme se 
všichni modlili.

Na mamince bylo znát, jak už byla klidná, 
odevzdaná, vyrovnaná, spokojená, nic už 
jí nechybělo, byla s Ježíšem, po kterém tak 
toužila. Potom už jen klidně spala a v pon-
dělí na sv. Cecílii zemřela.

Odešla s Ježíšem, po kterém tak vroucně 
toužila a o něhož usilovala. Bylo to v roce 
2010, 22. listopadu.

Jsem vděčná Bohu za tuto milost a milosr-
denství, které nám prokázal, a neustále dě-
kuji Ježíši milosrdnému za lásku a vedení 
Duchem Svatým. Dcera Anna

Přijde...
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KoRuNKA
A RůŽENEC
dARy boŽího
MIloSRdENSt ví

Úryvky homilie Mons. Stanislava 
Stolárika z 12. října 2016, přednesené 
během pouti Konference biskupů 
Slovenska do chrámu Božího milosrdenství 
ve Spišské Nové Vsi, ve farnosti Smižany.

Vrcholí rok Božího milosrdenství a my 
děkujeme Pánu za tento velký rok, bě-

hem kterého k nám přichází jako opravdo-
vý Spasitel a v plnosti času se projevuje, jak 
Bůh velmi miloval svět a posílá nám svého 
Syna. My jsme během tohoto roku mnoh-
dy mohli být jako ti, kteří možná zledova-
těli. Možná jsme nebyli až tak obrovskými 
ledovci, ale přece jsme byli obklopeni ně-
jakým krunýřem ledu. Nyní k nám přichá-
zí Ježíš plný milosrdenství a vroucí lásky 
k člověku, aby rozehřál tyto naše ledy, aby 
nám pomohl znovu se zaskvět v té podo-
bě, kterou nám dal bůh. Nicméně i v tom-
to roce – roce milosrdenství – jsme moh-
li, pokud jsme byli takto zledovatělí, hle-
dat možnost nějakého úniku, mohli jsme 
se schovat někam do sklepa, kam to teplo 
Ježíšovy lásky nemuselo proniknout, moh-
li jsme se stáhnout do lednice nebo do-
konce do mrazáku, abychom neztratili nic 
z toho všeho, čím jsme se dosud obalili: pý-

cha, zloba, hříšnost, vědomí bezhříšnosti, 
příliš silné sebevědomí, až takové, že si ne-
uvědomíme, že můžeme někomu i ublížit, 
a tak podobně.

A tady k nám přichází milosrdný Ježíš 
a On sám nás svým teplem osvobodí od to-
hoto krunýře. On nám pomůže zbavit se 
ho, abychom se zaskvěli v plné kráse. Zde 
však nejde jen o samotné očištění. Naše 
putování bychom mohli připodobnit říčce, 
nebo řece, která kolem nás protéká, a je jen 
na nás, jak využijeme tu vodu, která kolem 
nás teče. Tato voda může kolem nás jen tak 
protéct, a kdyby to byla nějaká jarní voda, 
proletí korytem,   na určitý čas ho může 
svlažit, přinést i živiny, ale za chvíli se tato 
voda ztratí. Moudří hospodáři, kteří vědí 
o této skutečnosti, začnou na řece stavět 
hráze, aby zachytily co nejvíce živin, vláhy, 
které přináší voda, a aby také půda v oko-
lí byla svlažena. Tyto hráze jsme v roce mi-
losrdenství mohli stavět i my. Mohli jsme 
se více modlit, mohli jsme číst Písmo svaté, 
mohli jsme putovat. Mnozí putovali, mno-
zí se znovu přímo zamilovali do modlitby 
Korunky k Božímu milosrdenství, protože 
všichni víme, že právě tato modlitba je vel-
mi silná. Když však mluvíme o těchto hrá-
zích, víme velmi dobře, že mnohdy stejná 
voda, která přináší vláhu a živiny, přine-
se i špínu a zbytečnosti. Co s tím? Rok mi-
losrdenství nám chtěl říct: i toto je možné 
zničit. Zničit ve svaté zpovědi, kde se Bůh, 
plný milosrdenství, dotýká svým milosr-
denstvím každého hříšníka, který se stává 
kajícníkem, vyznává hříchy a koná pokání. 
Takto se dává na cestu obrácení a získává 
nové a nové milosti.

Možná právě modlitba Korunky k Boží-
mu milosrdenství mohla nově vstoupit do 
našeho života. Možná i z takového jedno-
duchého, praktického důvodu: je krátká, 
dá se poměrně rychle pomodlit a máme 

pos lá n í
A  S P I R I T UAL I TA
SV.  FAU S T Y NY
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dobré vědomí, dobrý pocit, že naše spoje-
ní s Bohem přece jen funguje. Pokud jdeme 
více do hloubky a znovu porozumíme, co 
nám Rok milosrdenství nabídl, můžeme se 
všichni v této chvíli zastavit v kapli ve Vil-
niusu, kam 13. září 1935 vstupuje sv. Faus-
tyna, aby se modlila. Potkává tam andě-
la, připraveného ztrestat celý svět. Hned, 
jak spatří tohoto anděla, začnou z Fausty-
ny vycházet slova, která nejsou jejím dílem 
a kterým zcela nerozumí. Vidí a vnímá, že 
anděl, který byl připraven z Božího příka-
zu trestat svět, je v té chvíli odzbrojen. Tak 
se rodí modlitba Korunky k Božímu milo-
srdenství. Síla této modlitby se ukazuje 
i v tomto odzbrojení anděla připraveného 
trestat svět.

Určitě velmi dobře víme ze života svaté 
Faustyny, s jak velikou důvěrou a láskou se 
modlívala právě tuto modlitbu. Pršelo 
a chtěla, aby přestalo? Začala se modlit 
Korunku a přestalo. Nepršelo? A bylo 
třeba, aby pršelo? Tak se modlila a začalo 
pršet. Možná to při prvním zaslechnutí 
nebo čtení slov Korunky vyznívá jako 
nějaká kouzelná formulka, jako magie, 
jako mávnutí kouzelným proutkem. Ale 
Faustyna, odevzdávajíce nám poselství 
o modlitbě Korunky, nám říká, že Bůh nás 
vždy vyslyší, pokud to bude ve shodě s jeho 
plánem. Ona se snažila vždy prosit za to, 
co bylo ve shodě s Božím plánem. Pojďme 
však ještě dál, protože síla této Korunky je 
tak velká, že dokonce pokud se ji pomod-
líme u umírajícího, dokonce i v případě, že 
by tuto modlitbu on sám odmítal, Boží 
milosrdenství jej neobejde. Ještě i u takto 
umírajícího, který navenek odmítá Boha, 
Bůh přece jen najde cestu, jak vejít do jeho 
srdce a dotknout se ho svým milosrden-
stvím. Toto je obrovský přislib, který nám 
dává nesmírnou jistotu v našem pozem-
ském životě a velkou naději pro věčnost. 
Toho bychom se měli chytit.

I když už nyní pomalu končí rok milosr-
denství, bylo by dobré nepohřbít tyto myš-
lenky a to vše, co nám bylo nabídnuto, 
zvláště když si zítra připomeneme 99 let od 
posledního zjevení Panny Marie ve Fatimě. 
A my jsme už vlastně začali sté výročí fatim-
ských zjevení. K čemu nás Panna Maria ve 
Fatimě vyzývá? No přece také k modlitbě. 
Tato její výzva však měla i svou předehru. 
Již v roce 1915 tehdejší papež Benedikt XV. 
v době hrůz první světové války vyzval celý 
svět k modlitbě a k prohloubení úcty 
k Matce milosrdenství. Už Benedikt XV. se 
obrací k Matce milosrdenství. A když válka 
zuřila dál, 5. května 1917 stejný papež 
znovu vyzývá svět k míru a dává do mari-

Mons. Stanislav Stolárik
během kongresu o BM
ve Spišské Nové Vsi
v roce 2009.
Foto: archiv ABM
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ánských litanií nové zvolání: Královno 
míru, oroduj za nás! Bylo to osm dní před 
prvním zjevením a bylo to přesně v době, 
kdy Lenin vyhlašuje v Moskvě a Petro-
hradu: bůh neexistuje! Nebe neexistuje! 
A osm dní na to v údolí Cova da Iria, v údolí 
míru, nebo v údolí pokoje, se třem jednodu-
chým, nevzdělaným dětem zjevuje Matka 
Boží, Panna Maria, a dává jim odkaz výzvy 
k modlitbě za celý svět, za mír. Ale víme 
velmi dobře, že výzvy z Fatimy nebyly námi 
lidmi příliš přijaty. A když skončila první 
světová válka, přišla kvůli malé intenzitě 
modlitby a pokání ještě hroznější druhá 
světová válka.

Toto poselství Fatimy však, jak nám to 
vícekrát řekl i papež Benedikt XVI., neskon-
čilo. Ono trvá dál, a tak i my jsme znovu 
a znovu zváni k modlitbě. A opět i k mod-
litbě svatého růžence. Zvláště v našich rodi-
nách a v chrámech si připomeňme vítěznou 
bitvu u Lepanta v roce 1571, kdy byla 
zachráněna evropa právě silou této mod-
litby. Měli bychom si také častěji připomí-
nat, že po 2. světové válce, kdy Rakousko 
padlo do sovětské zóny a bylo na kolenou, 
Rakušané se modlili růženec a vymanili se 
odtud. Koncem roku 2014 měl jeden biskup 
z Nigérie ve své kapli zjevení. Najednou se 
mu zjevil Pán Ježíš, dává mu do ruky meč, 
a když ho vezme, meč se promění v růženec 
a Ježíš třikrát řekne: „Boko haram ať 
zmizí“. Tento biskup, který byl velmi opa-
trný, aby šířil toto zjevení, pak dodává: já 
jsem pochopil, že tuto organizaci porazí 
růženec. Všimněme si této síly modlitby 
růžence. Nedávno o ní řekl i vladyka Milan: 
Svatý otec nám dává téměř vždycky do 
ruky při setkáních růženec jak obrovskou 
šanci a sílu. Svěřujeme se do rukou Božích 
skrze Marii. Netřeba se nějak lekat, že by 
zde byl nějaký problém, protože Maria nás 
vždy vede k Ježíši. 

Cítíme, že v takové chvíli musíme děko-
vat. V neděli jsme četli evangelium o deseti 
malomocných, jak byli uzdraveni, ale devět 
z nich nepřišlo ani poděkovat. Snad se naše 
pozornost zaměřila právě na to: nepřišli 
poděkovat. A možná ti, co nepřišli poděko-
vat, přišli domů a říkali: jsem uzdraven. 
Protože když přicházeli domů, asi se jejich 
vlastní báli, zda jim nepřinesou tu nemoc 
do domu. Ale oni křičeli: Jsem uzdraven! 
Ale ten jeden, který se vrátil Ježíši poděko-
vat, když přicházel domů, neřekl: Jsem 
uzdraven, ale řekl: Ježíš mě uzdravil. 
Nestalo se to tedy samo od sebe! to Ježíš 
mě svou mocí uzdravil!

A i my, když mluvíme o těchto velkých 
věcech, které se dějí na přímluvu Panny 
Marie, vždy dodejme nebo vždy buďme pře-
svědčeni: To Ježíš nás uzdravil, ten Ježíš, kte-
rého poslal Otec plný lásky k nám na zem. 
A to na přímluvu své matky Panny Marie. My 
mu za to děkujeme a děkujeme také, pokud 
se vrátím k úvodnímu přirovnání o hrázi, že 
i my jsme tu dnes vytvořili takový záchytný 
bod, kde můžeme zachycovat proudy Božího 
milosrdenství přes slavenou mši svatou, přes 
hlásané Boží slovo, přes modlitby, přes oběti 
a přes to všechno další. Držme si to. Pak 
budeme v sobě i my neustále prožívat a poci-
ťovat, jak nás Bůh, Ježíš Kristus, uzdravuje 
a znovu staví do života. Do toho života, který 
je poznamenán Božím milosrdenstvím. 
A zároveň cítíme, jak velmi blízko je v naší 
přítomnosti jeho matka Panna Maria. Tak, 
jak to řekla svatá Matka Tereza: „Když se 
modlím svatý růženec, cítím, jak mě za jednu 
ruku drží Ježíš, za druhou Maria.“ Přejme si, 
abychom to prožívali i my, ale hlavně aby-
chom věřili tomu, že tato modlitba, jakož 
i modlitba Korunky, nás velmi sjednocuje 
s Bohem, který je plný lásky.

mons. stanislav stolárik
biskup rožňavský



Apoštol
B O Ž Í H O  M I L O S R D E N S T V Í

28
K O R U N K A  /  R A D I O  P R O g L A S

„...Tato modlitba je na usmíření 
mého hněvu... nejprve se pomodlíš 
jednou Otče náš, Zdrávas Maria 
a Věřím v Boha, potom budeš na 
zrnkách Otčenáše říkat tato slova: 
Věčný Otče, obětuji ti tělo a krev, 
duši i bož ství tvého nejmilejšího 
Syna a na šeho Pána Ježíše Kris ta,
na smír za hříchy naše 
i ce lého světa;
na zrnkách Zdrá vasu budeš říkat 
tato slova: Pro jeho bolestné
utrpení buď milosrdný k nám 
i k celému světu.
Na závěr se po modlíš třikrát: 
Svatý Bože, Svatý Silný, Svatý 
Nesmrtelný, smiluj se nad námi 
a nad celým svě tem.“
 (Den. 476)

K O R U N K A

KONgregace SeSter
MatKy BOžíhO
MilOSrdeNStVí,
v níž žila a zemřela sv. sestra Faustyna

Tajemství Božího milosrdenství hlásáme 
svědectvím života v duchu důvěry v Boha 
a milosrdenství k bližním. Jdeme cestou 
milosrdenství (zvláště vůči děvčatům a ženám 
potřebujícím morální obnovu), slova (hlásání 
poselství milo srdenství, for mace apoštolů 
Božího milosrdenství) a modlitby.

NOViciát  ul. Siostry Faustyny 3,
30-420 Kraków, Polsko

KOMuNita
V ČeSKé rePuBlice
 Štefánikova 952, 
 544 01  Dvůr Králové n/L.

KORUNKA
S RADI EM 
PROgLAS
Společně s Radiem Proglas 
zveme všechny ctitele Božího 
milosrdenství k modlitbě Korunky 
k Božímu milosrdenství.

Každý pátek po 15.00 hod. 
(kromě prvních pátků v měsíci) 
se modlitba Korunky živě vysílá 
z kostela Božího milosrdenství 
a sv. Faustyny ve slavkovicích.

Ve zjevení sv. sestře Faustyně 
Pán Ježíš slíbil: 
„Skrze modlitbu této Korunky dám 
rád všechno, o co mě budou prosit.“ 
(Den. 1541)

Řekněte svým známým, zvlášť 
starším, nemocným a trpícím lidem, 
že se mohou připojit ke společné 
modlitbě Korunky prostřednictvím 
Radia Proglas.

těšíme se na vás a na všechny, kdo 
společně s námi budou vyprošovat 
Boží milosrdenství pro nás všechny 
a pro celý svět. Otcové pallotini 
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Každoroční pouť ke sv. Faustyně se ve 
svatém roku milosrdenství uskutečni-
la v neděli 9. října 2016 a zapsala se do 
dějin kostela ve slavkovicích instala-
cí ostatků bl. p. michala sopoćka, které 
uložil mons. henryk Ciereszko, pomoc-
ný biskup polské diecéze Bialystok.

Mnozí poutníci, kteří tento den připu-
tovali do Slavkovic, mohli na obětním sto-
le vidět ostatky třech apoštolů Božího mi-
losrdenství, které byly postupně získány 
pro kostel ve Slavkovicích: sv. Faustyny, 
sv. Jana Pavla II. a bl. P. Michala Sopoćka, 
spirituála sv. Faustyny. Ten zemřel v roce 
1975 a v den slavnosti sv. Václava byl 
v roce 2008 blahořečen v Bialymstoku. 

Otec biskup Henryk Ciereszko krásně 
vyprávěl o vztahu bl. P. Michala k Božímu 
milosrdenství. Připomněl, jak P. Michal 
zdůrazňoval, že Boží milosrdenství oslo-
vuje i proniká do srdce největších hříšníků 
a zároveň i největších světců – že je 
opravdu pro všechny. Otec biskup připo-
mněl, že bl. Michal cestou z Říma projíž-
děl českou zemi a byl i v Praze. „Ve Slavko-
vicích nebyl, ale až se vrátím, budu vyprá-
vět otci Michalovi o Slavkovicích, že se 
tady také uctívá Boží milosrdenství“ – řekl 
v závěru mše svaté.

Ostatky bl. Michala byly uložené ved-
le ostatků sv. Jana Pavla II. a sv. Faustyny 
v relikviáři ve tvaru srdce. Tvar relikviáře 
navazuje na slova Pána Ježíše o P. Micha-
lovi, která sv. Faustyna zapsala ve svém 
„Deníčku“: „Je to kněz podle mého Srd-
ce.“ (Den. 1256) -red-

boŽí MIloSRdENSt ví 
JE PRo KAŽdého ČlověKA

Mons. Ciereszko
žehná ostatky
bl. Michala Sopoćka

Mše sv. před kostelem ve Slavkovicích
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Během jejich předposledního setká-
ní, které se uskutečnilo koncem srp-

na nebo začátkem září roku 1938, před-
pověděla sv. Faustyna p. sopoćkovi, že 
bude muset hodně obětovat pro úctu 
k Božímu milosrdenství, ale že na něm 
teď spočívá úkol toto poselství šířit.

P. Sopoćko si toho byl vědom. Ve svém 
Deníku poznamenal, co mu Faustyna teh-
dy řekla: „Nemám ustávat v šíření úcty k Bo-
žímu milosrdenství, a zvlášť ve snaze usta-
novit svátek o první neděli po Velikonocích. 
Nikdy nemůžu říct, že jsem v této věci uči-
nil dost. I kdyby se hrnuly největší překážky, 
i kdyby se zdálo, že samotný Bůh to nechce – 
nesmím se vzdát. I pokud by dokonce vyjád-
ření církve ohledně toho bylo negativní, není 
možné se vzdát. I kdyby docházely fyzické 
a morální síly, nemůžu se vzdát. Hloubka 
Božího milosrdenství je totiž nevyčerpatel-
ná a náš život nestačí pro jeho oslavu. Svět 
už dlouho existovat nebude a Bůh chce ješ-
tě před jeho koncem udílet lidem milosti, aby 
se nikdo nemohl u soudu vymlouvat, že ne-
věděl o Boží dobrotě a neslyšel o Jeho milo-
srdenství.“

věrný sluhA 
Po smrti sv. Faustyny začal intenzivně 

pracovat na šíření této úcty, s větší a větší 
odvahou a přesvědčením, ale zároveň s ci-

tem a odpovědností začal také šířit formy 
úcty zjevené Faustyně. Přitom se ale sna-
žil zpracovávat téma Božího milosrdenství 
teologicky, vydával proto knížky, psal člán-
ky a brožury. 

Už od začátku měl P. Sopoćko před se-
bou tři konkrétní úkoly. Nejprve měl po-
moct v namalování obrazu milosrdného 
Ježíše (to se uskutečnilo v roce 1934). Po-
tom byl zapojen do myšlenky nového řádu 
zasvěceného božímu milosrdenství. Na-
konec byl ještě konkrétní úkol pracovat 
na ustanovení Svátku Božího milosrden-

p .  m i c h a l  s o p o ć k o

o blAhoSlAvENéM
P. MICHALU SOPOćKOVI,

ZPovědNíKu A SPIRItuÁlu
Sv. FAuSt yNy

„je to Kněz podle mého srdce“

2. ČáST

budete
mými
svědKy
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ství. P. Sopoćko věděl, že ustanovit svátek 
na základě soukromých zjevení, to chce 
čas a církev se také musí přesvědčit, že to 
bude užitečné pro věřící. To byla také jed-
na z příčin, která vedla P. Sopoćka k práci 
na tvoření liturgických a teologických zá-
kladů pro tento svátek. Když k těmto úko-
lům přidáme ještě jeho zásluhu na vzniku 
Deníčku sestry Faustyny, pochopíme, jak 
velikou roli sehrál v šíření úcty k Božímu 
milosrdenství.

oBrAZ A sváteK 
Je třeba říct, že P. Sopoćko měl výhrady 

k obrazu milosrdného Ježíše, který nama-
loval Adolf Hyła a který byl umístěn 
v Lagiewnikach. Problém byl v tom, že 
A. Hyła maloval obraz jenom na základě 
Deníčku sestry Faustyny, kdežto první 
obraz z Vilna vznikl kromě toho také na 
základě poznámek a vzkazů sestry Faus-
tyny, které osobně předala P. Sopoćkovi. P. 
Sopoćko se proto nejdříve snažil přesvědčit 
malíře Hyłu, aby zohlednil jeho poznámky 
a upravil obraz, ten to ale neudělal. Navíc 
měl P. Sopoćko také obavy před způsobem, 
jakým se šířila úcta k Božímu milosrden-
ství. Obával se, že je ještě příliš brzy tak 
silně zdůrazňovat zjevení a osobu sestry 
Faustyny (zjevení přece nebylo zatím církví 
uznáno), že je potřeba opřít šíření úcty 
k Božímu milosrdenství o Písmo svaté, teo-
logii a liturgii, protože jinak hrozí, že se 
mohou objevit problémy ze strany církve. 
Čas ukázal, že měl pravdu. Úcta se šířila tak 
nekontrolovaně, že to vedlo k určitému 
nadužití.

Přes všechny problémy a starosti se P. So    -
poćko stále snažil o zavedení Svátku Bo-
žího milosrdenství. Do Říma byly poslány 
dokumenty týkající se úcty k Božímu milo-
srdenství a čekalo se na dekret, který celou 
věc nějak uspořádá. 

ZáKAZ
V březnu roku 1959 přišel z Říma dekret, 

dle kterého bylo potřeba se zdržet šíření 
obrázku a forem úcty k Božímu milosrden-
ství na základě zjevení sestry Faustyny. 
V listopadu téhož roku byl poslán dopis pol-
skému primasovi, kardinálu Wyszynskému, 
který byl určen všem biskupům a ve kterém 
se říkalo, že nelze trvat na nadpřirozenosti 
zjevení sestry Faustyny, neměl by se usta-
novovat Svátek Božího milosrdenství, zaka-
zuje se šířit úctu k Božímu milosrdenství na 
základě zjevení sestry Faustyny, ale na bis-
kupech se nechává rozhodnutí, co udělat 
s obrazy, které už v kostelích jsou. K tomu 
byla ještě poznámka, že P. Sopoćkovi je 
potřeba udělit „velmi vážné napomenutí“ 
(gravissimum monitum), aby zanechal pro-
pagace těchto zjevení a úcty na základě zje-
vení sestry Faustyny.

Kardinál Wyszynski spolucítil s P. So-
poćkem, když mu toto napomenutí udě-
loval. P. Sopoćko byl přesvědčen, že vše 
je způsobeno nedorozuměním a že se na-
plňují slova sestry Faustyny, která před-
pověděla těžkosti a problémy ve věci šíře-
ní úcty. V jejím Deníčku si můžeme přečíst: 
„Jistého dne jsem vnitřně uviděla svého zpo-
vědníka, kolik bude trpět. Přátelé tě opus-
tí a všichni budou proti tobě, i tělesně ze-
slábneš (v době zákazu bylo P. Sopoćkovi 
70 let). Viděla jsem tě jako hrozen vína vy-
volený Pánem a hozený do lisu utrpení. Tvá 
duše, otče, bude naplněna v jistých chvílích 
pochybnostmi o tomto díle a o mně. A viděla 
jsem, jako by sám Bůh byl proti tobě, a zep-
tala jsem se Pána, proč s ním tak jedná, jako 
by mu ztěžoval to, co přikazuje. A Pán mi 
řekl: Takto s ním jednám na důkaz, že to 
dílo je mé. Řekni mu, ať se ničeho nebojí, můj 
zrak je k němu obrácen ve dne v noci. Neod-
měňuji za úspěch v práci, ale za utrpení.” 
(Den. 90) Tato slova z Deníčku musela být 
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pro P. Sopoćka velikým povzbuzením. Do-
držoval zákaz Kongregace, ale zároveň se 
nadále věnoval teologii Božího milosrden-
ství. Věnoval se také obrazu milosrdného 
Ježíše, Svátku BM a dalším formám úcty, 
které vyrůstaly ze zjevení sestry Faustyny – 
ne jako ten, kdo je propaguje, ale jako teo-
log a badatel – to Kongregace nezakázala.

P. Sopoćko se nedožil zrušení zákazu. 
Zemřel 15. 2. 1975 a zákaz byl odvolán až 
v roce 1978. Po patnácti letech od blaho-
řečení sestry Faustyny a po osmi od jejího 
svatořečení byl P. Sopoćko blahořečen.

ČlověK
O propagaci života P. Sopoćka se zaslou-

žil pomocný biskup z Białegostoku Mons. 
Henryk Ciereszko. Díky jeho redakční prá-
ci byl také vydán Deník P. Sopoćka. Právě 
tento Deník nám přináší velmi zajímavý 
obraz P. Sopoćka jako člověka. Měl prud-
kou povahu, ale byl také vytrvalý, dokázal 
být trpělivý a pokorný. Překvapuje nás také 
svou upřímností.

První obrázek: P. Sopoćko pocházel z ro-
diny zbožné, nikoliv dokonalé. Dne 9. 9. 
1937 ve svém Deníku vzpomíná: „Kolem 
roku 1902 se u mě rozvinula hluboká zbož-
nost pod vlivem otce. Otec byl hluboce vě-
řící a zbožný. I když každou neděli v koste-
le nebyl, protože kostel byl vzdálen 18 km, 
o svátcích u nás doma vždy zpívali marián-
skou pobožnost, v 9 hod. byl růženec a ko-
lem 11 nebo 12 hod. se společně recitova-
ly mešní texty a modlily jiné domácí pobož-
nosti. V roce 1899, 7. ledna, otec velmi doja-
tý promluvil k celé rodině, jako by tušil, že od 
té doby už nebudeme všichni spolu. A oprav-
du, tento rok se vdala sestra Žofie. V té době 
začala a dál se prohlubovala neshoda mezi 
starším nevlastním bratrem Ignácem a celou 
rodinou. Dopadlo to tak, že Ignác nás v roce 
1904 opustil, potom se v roce 1907 na chvíli 

vrátil a následně odešel navždy, což bylo ne-
šťastné jak pro nás, tak pro něj.“

Druhý obrázek: P. Sopoćko si byl vědom 
své křehkosti a toho, za kolik vděčí Božímu 
milosrdenství. Už v roce 1938 (a to byl tepr-
ve v půlce svého života) vyznává: „Když se 
podívám zpátky, do svých dětských let, vidím 
jednu neustávající vlnu projevů Božího mi-
losrdenství, které mi dovolilo narodit se bo-
habojným křesťanským rodičům, staralo se 
o mě v mých četných nemocech (černý ka-
šel, záškrt, spála, spalničky, skrofulóza, tyf 
břišní, tyf skvrnitý, španělská chřipka) a za-
chránilo mě od smrti (postřelení, přepade-
ní bandity a komunisty, pád z osmimetrové-
ho lešení, topení se ve Visle, konflikty s Něm-
ci a s Rusy během války). Především mě do-
dnes zachránilo od smrti věčné, i přes tolik 
a tak nebezpečných příležitostí. A nejvíce Bo-
žímu milosrdenství vděčím za kněžské povo-
lání, za udržování touhy po kněžství, vedení 
skrze mnohé zkoušky, které bych určitě ne-
zdolal a zahynul, kdyby mi Boží milosrden-

P. Sopoćko v roce 1942,
když se skrýval před Němci
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ství neposílalo milost seshora. Když to všech-
no vezmu, byl bych nejhorším nevděčníkem, 
kdybych ještě pořád patřil sobě a chtěl hle-
dat sebe v jakékoliv činnosti, slovech a myš-
lenkách. Důvěra v další Boží milosrdenství, 
šíření této úcty mezi ostatními a bezmezné 
obětování všech svých myšlenek, slov a skut-
ků tomuto dílu beze stínu hledání sebe, to 
bude prvním pravidlem mého dalšího živo-
ta. Života s pomocí tohoto bezmezného mi-
losrdenství.“ Přesto v roce 1966 píše: „Ne 
vždy je na mně vidět radost. Snažím se občas 
tvářit radostně, ale ne vždy se mi to daří. Ob-
čas cítím, jako bych zazlíval Bohu, že mě sta-
ví do takových podmínek, obklopuje takový-
mi lidmi. A přece bych měl být spíše vděčný, 
že tímto mi Bůh umožňuje udělat pokání za 
hříchy už na tomto světě.”

„poChopil Jsem, že musím 
pŘedevším důvěŘovAt.“

Kdo se ponoří do četby Deníku P. Sopoćka, 
bude asi souhlasit se slovy kardinála Dzi-
wisze, že to byl člověk bezmezné důvěry. 
V roce 1938 P. Sopoćko napsal: „Cítil jsem 
velikou bolest v duši a hořkost, 
že se mám rozloučit s touto 

mimořádnou osobou a že jsem teď všemi tak 
velice opuštěný. Ale pochopil jsem, že musím 
především důvěřovat Božímu milosrdenství. 
Bůh na všechno, co bylo, zapomene. Bůh od-
pustí všechny mé nevěrnosti, protože je dob-
rý. Proto se mám probrat a beze strachu Mu 
důvěřovat, důvěřovat a ještě jednou důvě-
řovat.“ Tato slova napsal, když se měl roz-
loučit se sestrou Faustynou umírající na tu-
berkulózu. Bylo mu tehdy 50 let a před ním 
bylo ještě 37 let života. Důvěra Bohu je ne-
jen slovo – klíč k pochopení jeho života, ale 
je to také vzkaz a povzbuzení pro nás.

zprac. P. Wojciech Zubkowicz SAC

Pokoj, ve kterém žil
a zemřel P. Sopoćko

Polské vydání
deníku P. Sopoćka
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„Jsem benediktin, možná proto jsem si 
všiml, že všechna neštěstí, která potka-
la svět a evropu, bazilika sv. Benedikta 
přetrvala. tento svatý je patron evropy, 
monastického života a duchovní obrody. 
v tomto roce se bazilika zřítila. Zbyl je-
nom portál a za ním hromada trosek. so-
cha sv. Benedikta na náměstí před bazili-
kou ale pořád je. někteří tvrdí, že toto je 
nějaké znamení,“ – řekl otec Knabit.

sv. BenediKt

Otec sv. Benedikta a sv. Scholastiky měl 
majetek v Nursii, ve střední Itálii. Sv. bene-
dikt se tam narodil kolem roku 480 
a zemřel 21. 3. 547 (v roce 2017 bude 1470. 
výročí jeho úmrtí). Pravidla řeholního 
života, která připravil, přinesla velké plody 
nejen v životě církve, ale celé evropy. Od VI. 
do XII. století byli benediktini největší 
řeholní rodinou na světě (několik tisíc kláš-
terů a desítky tisíc mnichů). Z pravidel 
sv. Benedikta vyrostlo mnoho dalších řádů 
(mimo jiné benediktinky, cisterciáci, 
ka mal    duli, trapisté), které vydaly několik 
tisíc svatých a 20 papežů (benediktinem 
byl také např. sv. Vojtěch). Populární je 

také medailka sv. Benedikta, kterou mnozí 
lidé nosí s vírou v ochranu před satanem.

ZemětŘesení

Bazilika sv. Benedikta, postavená kolem 
roku 1300 na místě, kde byl podle tradice 
rodný dům sv. Benedikta a sv. Scholastiky, 
se zřítila při zemětřesení v neděli 30. října 
2016. Toto zemětřesení bylo nejsilnějším 
zemětřesením v Itálii od roku 1980. Tehdy 
zemřelo přes 3000 lidí, tentokrát – Bohu 
díky – nikdo, i když otřesy byly zazname-
nány až v Římě. Praskliny se objevily také 
na bazilice sv. Pavla za hradbami. Po země-
třesení se na náměstí před bazilikou v Nur-
sii, u sochy sv. Benedikta, shromáždili be-
nediktini a věřící ke společné modlitbě.
  
vZKAZ

Otec Leon Knabit, polský benediktin, 
v kontextu zemětřesení připomněl, že 
mnozí lidé se ptají, zda nežijeme v době 
apokalyptické, a že zničená bazilika, z níž 
nyní stojí již jen portál, je znamením, že 
naše křesťanská kultura se hroutí – že už se 
zhroutila. „Možná přijde čas, kdy jako dnes 
benediktini z Nursie i my se budeme mod-
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lit, ale na troskách svatopetrské baziliky 
v římě. Není to vyloučené. Jeruzalemským 
chrámem se Židé také chlubili. Nazývali ho 
svatyní Páně a říkali: „Nic se nám nemůže 
stát, protože Jahve je s námi.“ A Ježíš jim 
řekl: „Amen, pravím vám, že tu nezůstane 
kámen na kameni, všechno bude rozmetá-
no“ (Mt 24,2). Proto také povzbuzoval ke 
zkoumání stavu vlastní duše. Nejen ve svě-
tě jsou totiž pořád nějaké katastrofy, v naší 
duši se také stále něco odehrává,“ provo-
kuje k zamyšlení otec Knabit.

Nelze nevzpomenout na heslo „ora et la-
bora“ sv. Benedikta, které je shrnutím pra-
videl, která vypracoval. „Modli se a pra-
cuj“ je výzva, nad kterou bychom se měli 
zamyslet. Zajišťuje totiž určitou rovnováhu 
života tím, že modlitba nejen nechybí, ale 
je na prvním místě. Otřesy i v duchovním 
životě mají svou příčinu v nerovnováze.

Zazněly už konkrétní deklarace o obnově 
baziliky. Předseda evropské komise tvrdí, že 
evropská unie by měla poskytnout prostřed-
ky pro obnovu zničené baziliky. Je to velmi 
dobrá zpráva, zdá se ale, že pokud je osud 
baziliky opravdu znamením a symbolem du-
chovního stavu evropy, bude potřeba udělat 
víc, než jenom vynaložit peníze.  -red-

ora et labora

SAN GIoRGIo
Střední Itálie a Umbrie se nazývá nejen 

zeleným srdcem země, ale také zemí sva-
tých. Z této oblasti pocházeli mimo jiné 
sv. František a Klára (Asisi), sv. Rita (Cas-
cia), sv. benedikt a sv. Scholastika (Nur-
sie), sv. Valentin (Terni). I naše pallotin-
ská rodina tam má své kořeny, protože ze 
San Giorgia pocházel Petr Pavel Pallotti, 
otec sv. Vincence Pallottiho. San  Gior    gio 
je malá vesnice, ve které dnes bydlí ko-
lem 70 osob a mezi nimi příbuzní sv. Vin-
cence. Před lety byly díky Marcello Pal-
lottimu a pallotinům započaté každoroč-
ní květnové oslavy sv. Vincence. Mnozí 
lidé tam každý rok jezdí na oslavy a za-
kouší velmi vřelé přijetí od místních oby-
vatel a rodiny Pallottich. 

V neděli 30. října 2016 postihlo země-
třesení i tuto vesnici. Po zemětřesení Rita 
Pallotti napsala: „Je mnoho zraněných, 
mezi nimi i můj švagr. Je to strašné, Nur-
sie je zničená. Na štěstí ale nikdo neze-
mřel. Modlete se za nás, moc to potřebu-
jeme. Vypadá to jako konec světa! Domy 
jsou opuštěné. Všichni spí venku. My 
s manželem chceme zůstat doma. žijeme 
ve velkém strachu. otec Natale, devade-
sátiletý farář ze San Giorgio, tady už není, 
protože jeho dům byl zničen.  Obchody 
jsou prázdné, nic nelze koupit. Po vylid-
něné vesnici chodí mezi troskami jen ha-
siči. Prosíme, modlete se za nás!“ 

s. monika Cecot sAC  n
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7. prosince
(Mt 7,21-27)
Jak se od časů Ježíšových proměnilo 

lidské myšlení, ukazuje třeba podoben-
ství o domě, stavěném na skále a na pís-
ku. Ježíš onoho muže, který budoval na 
písku, prohlašuje za člověka pošetilého. 
Dnešní lidé naopak považují za pošeti-
lost stavět na skále – ne pro výslednou 
stabilitu, ale – podle jejich mínění – kvůli 
nepřiměřenému požadavku na úsilí a vy-
trvalost s tím spojenou. Raději ať je dílo 
pomíjivé, jen když nežádá nárok. I proto 
se lidé míjejí s poselstvím evangelia, ne-
boť dobře cítí, že nenabízí žádné uživa-
telsky nenáročné varianty.

Čas adventní je časem prohloubení 
víry. Samo slovo evokuje kopání zákla-
dů, a tedy v duchu výše řečeného i pot 
a dřinu. To se člověk odhodlá podstou-

pit jen tenkrát, má-li před očima výstav-
nost budoucího domu. Veliká vize vždy 
usnadňuje mobilizaci sil a vytrvalosti.

Proto jednou ze základních otázek ad-
ventního zpytování je otázka na ideál. 
Bez něj nelze ani vykročit na cestu, ani 
na ní vytrvat.

„Děkuji ti, ó Pane, za tu velikou milost, 
která mě činí schopnou stýkat se s Tebou. 
Ježíši, Tvé jméno je mou rozkoší, zdálky 
vnímám svého Milovaného a má vyprah-
lá duše odpočívá v jeho objetí, nedokážu 
bez něho žít, raději budu s ním v utrpe-
ních a mukách než bez něho v největších 
nebeských rozkoších.“ (Dn. 912)

Petr Vrbacký
„Cestou milosrdenství“

Centrum Božího milosrdenství
Slavkovice, 2016 

cca 296 stran, 150 x 200 mm
měkká vazba

Jak „prodloužit“ Svatý rok milosrdenství?
Právě proto, že Boží milosrdenství společně se 

Svatým rokem milosrdenství nekončí, nesmíme za-
pomenout, že milosrdný Pán se nám neustále nabízí 
a svým milosrdenstvím nás neustále obklopuje. 

Pro všechny, kteří chtějí na Boží milosrdenství 
myslet a každý den prožívat v duchu vděčnosti a dů-
věry Bohu, připravujeme knížku zamyšlení nad Bo-
žím milosrdenstvím pro každý den roku. Autorem 
zamyšlení je P. Petr Vrbacký, spirituál teologického 
konviktu v Olomouci. 

pokud o knížku budete mít zájem, 
kontaktujte nás po 20. prosinci 2016
na tel. č.: 566 502 850, 774 521 531.

Ukázka z knížky:
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kniha m i losrdenství
KRuh vZÁJEMNé ModlItby o boŽí M I loSRdENStví

oPAtRuJME PlAMEN 
MIloSRdENSt ví
Ve Svatém roku milosrdenství výrazně 
stoupl počet členů „Knihy milosrdenství“

Svatý rok milosrdenství přinesl mno-
ho aktivit a nabídek souvisejících s Bo-
žím milosrdenstvím. Velmi zajímavě se 
podepsal také na projektu „Knihy milosr-
denství“ – kruhu vzájemné modlitby za 
Boží milosrdenství, který vznikl u koste-
la ve Slavkovicích v roce 2009. 

Od zahájení Svatého roku milosrden-
ství v prosinci 2015 do 1. listopadu 2016 
se ke kruhu modlitby připojilo 558 osob. 
Díky tomu je v současné době v „Knize 
milosrdenství“ zapsaných 2300 osob.

dělíme se s vámi o tuto radostnou 
zprá   vu, abychom pánu Bohu vzdali 
díky! 

dosavadním a novým členům „Kni-
hy milosrdenství“ vyprošujeme Boží 
požehnání a vytrvalost v modlitbě. 

všechny ostatní zveme do „Km“. ur-
čitě by to byl krásný plod svatého roku 
milosrdenství!

Oheň Božího milosrdenství se šíří 
také skrze naši společnou modlitbu, kte-
rou potřebujeme my, naši blízcí, církev 
a svět. Pomocí této vzájemné modlitby 
opatrujme plamen milosrdenství každý 
den s vděčností Bohu a v duchu služby 
bližním.
n  Veškeré otázky můžete položit

a požádat o přihlášku do „KM“ 
na tel. č.: 566 502 855, 774 521 531 
emailem: objednavky@apostol.cz

termíny:

•  10.–12. března 2017
(od pátku do neděle odpoledne) 
na Velehradě (exerciční dům Stojanov)

•  12.–14. května 2017
(od pátku do neděle odpoledne) 
v Poličanech, klášter sester trapistek)

LECT IO
DIVINA
o panně mar i i 

MATCE M I LOSRDENSTVÍ

exercicie pro všechny, kdo chtějí 
podobně jako panna maria postavit 

Boží slovo do centra svého života 

podrobné informace najedete na: www.pout.cz (záložka: lECtIo dIvINA)
info@pout.cz, nebo na tel.: 739 002 737, P. Tomasz Kazański SAC, info@pout.cz 
www.pallotini.cz • www.slavkovice.cz • www.pout.cz

www.knihamilosrdenstvi.cz
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N A K l A dAt E l S t v í  A  K N I h K u P E C t v í  PAu l í N K y
Jungmannovo nám. 18, 110 00 Praha 1, tel.: 224 818 757  
Mobil do distribuce: 739 548 085 (v pracovních dnech 9–15 h) 
On-line knihkupectví: www.paulinky.cz, objednavky@paulinky.cz

n  milosrdní dojdou
milosrdenství 
Světový den mládeže 
Krakov 2016

Co přiměje téměř dva miliony mla-
dých lidí, aby našetřili dost peněz, 
zabalili krosny, opustili své domovy 

a vydali se na cestu, mnohdy tisíce kilometrů dlou-
hou? Odpověď nabízí tato kniha vzpomínek na 
ne opakovatelné zážitky ze Světového dne mládeže 
v polském Krakově.  Brož., 191 str., 160 Kč

n  Paolo Gulisano
C. s. lewis 
Ve světě fantasy a evangelia

Kniha se věnuje postavě a dílu zná-
mého spisovatele, který se pod vli-
vem svého přítele J. R. R. Tolkiena 
znovu navrátil ke křesťanství, což 

ovlivnilo jeho následující tvorbu. Záměrem knihy je 
vtáhnout čtenáře do Lewisova života, dát nahléd-
nout do světa jeho víry a vnitřní svobody a skrze 
tuto optiku číst jeho nádherné příběhy.

Váz., 264 str., 279 Kč

n  Jan Dobraczyński
Boží přítelkyně

Román o životě sv. Terezie z ávily. 
Čtenář se dozví nejen o jejím zakla-
datelském díle – reformě karmeli-
tánského řádu a založení mnoha 
nových klášterů, ale také o její 

rodině, jejím charakteru a lidech, kteří jí byli blízcí, 
včetně sv. Jana od Kříže.

Váz., 296 str., 285 Kč 
E-kniha ve formátech PDF, ePub a Mobi, 145 Kč

n  Adrienne von Speyr
u Boha a u lidí 
Úvahy a modlitby

Kniha švýcarské lékařky, mystičky a autorky mno-
ha teologických a duchovních knih. Modlitby, to 
jsou milníky na každodenní cestě člověka k Bohu. 
A ta může být někdy přímá a radostná, jindy zas 
obtížně klopýtavá. Brož., 112 stran, 140 Kč

n  Lena Klassenová
touha tulipánů

Jana prodává květiny, ale už něko-
lik let vůbec nevnímá krásu kolem 
sebe. Po tragické smrti svého dítěte 
se uzavřela do svého světa, kam 
nikoho nepouští. Jednoho dne však 
potkává někoho, kdo o sobě tvrdí, 

že je anděl, rád vaří pro druhé a s nebeskou trpěli-
vostí vede Janu zpátky do života.

Brož., 144 str., 189 Kč

n  Stormie Omartianová 
stormie  
Příběh odpuštění a usmíření 

Autorčin příběh začíná v jejím dět-
ství poznamenaném fyzickým i psy-
chickým týráním, což ji později do-
hnalo k okultismu, drogám a tragic-

kým vztahům. Vzdálená jen krok od sebevraždy sdí-
lí s námi tento bod zlomu a ukazuje proces uzdra-
vení. Nádherný příběh o tom, jak může bůh převést 
člověka ze smrti do života. Brož., 255 str., 259 Kč

n  maria z nazaretu (dvd)
Maria je zachycena ve všech oka-
mžicích, jak nám je předala evan-
gelia. Film je navíc obohacen scé-
nami z putování apoštolů s jejich 
Mistrem, při nichž ho doprovázely 
také ženy s Marií. Film je vhodný 
pro základní poznání Ježíšova 
a Mariina života.

Hraný film, český dabing, 
115 min, 199 Kč

n  F. Fernández-Carvajal
rozmluvy s Bohem 1 
Advent – Doba vánoční 
– Zjevení Páně

Jednotlivé díly této edice nabízí 
možnost vstoupit do vztahu s Bo-
hem, mluvit s ním o věcech kaž-

dodenního života a učit se v Božím světle nacházet 
odpovědi pro svůj život. Dotisk, 430 str., 250 Kč



Stačí nahlásit adresu, zaplatit 
dobrovolný příspěvek na náš 
účet a budete dostávat tento 
časopis po celý rok.
Konkrétní cena není určena.

Bůh vám zaplať za každý příspěvek!
„Apoštol“ může být také do brým dárkem pro 
vaše blízké – sdělte nám jejich adresu a my jim 
ho pošleme. Naše adresa:

 Společnost katolického apoštolátu
Jámy 71, 592 32 Jámy

Číslo účtu: 35 – 6219210237/0100
Náš časopis si můžete objednat také 
telefonicky nebo e-mailem.

tel.:  566 502 850, 774 521 531
e-mail: objednavky@apostol.cz

objednací formulář na www.apostol.cz!

Jak obJednat
„apoštola“?

pAllotini

Heslem sv. Vincence 
Pallottiho a pallotinů 
jsou slova sv. Pavla: 
„láska Kristova nás 
žene.“
Pokud bys chtěl spo-
lečně s námi sloužit 
Pánu a lidem jako kněz 
nebo bratr pallotin, kontaktuj nás!
otcové pallotini, Jámy 71, 592 32 
tel. 733 741 850, 733 741 860 
e-mail: mojepovolani@pallotini.cz

SPolEČNoSt
KATOLICKÉHO
APOŠTOLáTU

Bohoslužby:
Pátek 15.00 Hodina milosrdenství 
 (adorace, Korunka k BM)
 16.00 Mše svatá
Sobota 14.00–17.00 Možnost svátosti smíření
 17.00 Mše svatá
Neděle 10.30 Mše svatá
 14.00–17.00 Možnost svátosti smíření

Křížová cesta:  po celý rok každý pátek
15.00–16.00 hod.
(mimo dobu velikonoční)

Cesta světla:  v době velikonoční
– neděle od 16.00 hod.

Svatá zpověď: sobota/neděle 14.00–17.00 hod.

Každoroční hlavní poutě: 
•  Svátek Božího milosrdenství

(první neděle po Velikonocích)
• Pouť ke sv. Faustyně (neděle nejbližší 5. říjnu)
•  Poutě třetí sobotu v měsíci

(mše svatá v 17.00 hod.)

Kontakt a další informace: 
OTCOVé PaLLOTiNi 
Jámy 71, 592 32
tel. 566 502 855 / 857
info@slavkovice.cz
www.slavkovice.cz

poutní kostel
božího milosrdenství
a sv. sestry Faustyny
ve Slavkovicích

„ APOŠTOL“ Je ZáVISLý 
NA vAšICh dARECh.

děKuJEME.



již setmělo se a vlak mého žití 
dojíždí zvolna k tiché stanici.
hle, jeho světla mlhou tajně svítí, 
hlas k přestoupení čekám velící.

A přitom jako děcko sen si spřádám, 
že v onom světě přijdu mezi své, 
svých předků přátel připočten jsa k řadám, 
své drahé spatřím v kráse mladistvé.

A až se obeznámím s všemi 
a uvyknu si v kraji rajských krás, 
usednu, kde výhled k české zemi, 
bych zřel, zda v tmy se halí nebo v jas.

 
A kdyby zle se u nás mělo díti, 
dušičky věrné svolám z měst i z hor, 
patrony české půjdem povzbuditi, 
by odvrátili boží hněv i mor.

růžena mrázková
(zemřela na slavnost Krista Krále v roce 2015)

vlak
 mého
 žití...

Foto: W. Zubkowicz (Grabarka, Polsko)


